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OR.BR.0002.8.19 

P R O T O K Ó Ł Nr VIII/19 

z sesji  

Rady Gminy Poraj 

w dniu 27 czerwca 2019 roku 

budynek Urzędu Gminy w Poraju 

ul. Jasna 21, sala nr 220 

czas trwania obrad: 9
05 

– 14
45 

                                                                                                                                   

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym (t. j. 

Dz. U. z 2019 r., poz. 506) Przewodniczący p. Sylwester Sawicki o godzinie 9
05

 otworzył VIII 

sesję Rady Gminy Poraj. 

Przewodniczący poinformował również, że trwające obrady Rady Gminy Poraj na mocy 

art. 20 ust. 1b w/w ustawy są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących 

obraz i dźwięk. Nagrania obrad zostaną udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej 

(Bip) i na stronie internetowej Gminy Poraj. Udział w sesji jest równoznaczny z wyrażeniem 

zgody na rozpowszechnianie wizerunku utrwalonego podczas obrad, a administratorem 

danych osobowych jest Gmina Poraj reprezentowana przez Wójta Gminy Poraj. 

Następnie powitał przybyłych na sesję radnych, pracowników Urzędu Gminy Poraj wraz z 

Wójtem p. Katarzyną Kaźmierczak, dyrektorów szkół i przedszkoli, dyrektorów i 

kierowników jednostek organizacyjnych, Sołtysów i Przewodniczących Rad Sołeckich oraz 

wszystkich uczestników sesji – wg listy obecności stanowiącej zał. nr 1 do protokołu. 

Przewodniczący zarządził sprawdzenie listy obecności radnych (zał. nr 2). Radni 

potwierdzili również swoją obecność podpisem na liście. Przewodniczący stwierdził, że w 

sesji bierze udział wystarczająca liczba radnych do podejmowania prawomocnych decyzji i 

uchwał. W posiedzeniu uczestniczyli wszyscy radni.  

 

2. Ustalenie dziennego porządku obrad. 
 Proponowany porządek VIII sesji – zał. nr 3, został przekazany wszystkim Radnym, 

Sołtysom i jednostkom organizacyjnym Gminy w ustawowym terminie, tzn. 13 czerwca 2019 

r. – zał. nr 4.  

 Na wniosek p. Wójt Przewodniczący poprosił radnych o wykreślenie z porządku sesji z 

punktu 10 podpunkt 10.3 projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę 

nieruchomości. Następnie zapytał radnych o ewentualne uwagi do porządku obrad. 

 Radny p. Waldemar Sitek poprosił o dopisanie do porządku sesji punktu dotyczącego 

odczytania protestu rodziców uczniów ze Szkoły Podstawowej w Poraju dotyczącego 

wyboru nowego dyrektora szkoły.  

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki zarządził głosowanie nad złożonymi wnioskami o 

zmianę porządku obrad VIII sesji Rady Gminy Poraj oraz przypomniał, że zmiana porządku 

wymaga bezwzględnej większości głosów ustawowego składu rady. 

1) Wniosek o wykreślenie z porządku sesji z punktu 10 podpunkt 10.3 projektu uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości został przyjęty 14 głosami 

„za”, 1 osoba „wstrzymała się” od głosu (zał. nr 5 do protokołu).  

2) Wniosek o dopisanie do porządku obrad punktu dotyczącego odczytania protestu 

rodziców uczniów ze Szkoły Podstawowej w Poraju dotyczącego wyboru nowego 

dyrektora szkoły został odrzucony: 7 głosów „za”, 8 głosów „przeciw” (zał. nr 6 do 

protokołu). 
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Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
 

2. Ustalenie dziennego porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołów z sesji: 

3.1 Nr VI/19 z dnia 25 kwietnia 2019 r., 

3.2 Nr VII/19 z dnia 30 maja 2019 r. 

4. Sprawozdanie Wójta z realizacji zadań własnych Gminy w okresie między sesjami. 

5. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy Poraj z działalności międzysesyjnej. 

6. Rozpatrzenie i debata nad Raportem o stanie Gminy Poraj za 2018 rok. 

7. Wystąpienie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z wnioskiem do Rady Gminy 

Poraj o udzielenie Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania. 

9. Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Poraj za 2018 rok. Absolutorium dla 

Wójta Gminy: 

9.1 wystąpienie Skarbnika Gminy Poraj, 

9.2 wystąpienie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, 

9.3 projekty uchwał w sprawie: 

1) zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z 

wykonania budżetu za 2018 rok, 

2) udzielenia Wójtowi Gminy Poraj absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 

2018 rok  

10. Podjęcie uchwał w sprawie: 

6.1 obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej, 

6.2 powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników na kadencję 

2020-2023, 

6.3 wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości, 

6.4 zmian w budżecie Gminy Poraj na rok 2019, 

6.5 zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

11. Sprawy różne. 

12.  Zamknięcie sesji. 

 

3. Przyjęcie Protokołów z sesji: 
  Przewodniczący przypomniał, że projekt protokołu z VI sesji Rady Gminy Poraj 

radni otrzymali drogą elektroniczną w dniu 22 maja, natomiast protokół z VII sesji – 12 

czerwca, dodatkowo obydwa protokoły były wyłożone w Biurze Rady oraz w sali przed 

sesją. Do dnia sesji nikt nie zgłosił poprawek do tych dokumentów. W związku z tym 

zarządził głosowanie nad ich przejęciem. 

3.1  Nr VI/19 z dnia 25 kwietnia 2019 r.    
 Protokół z VI sesji Rady Gminy Poraj został przyjęty przez radnych 14 głosami 

„za”, 1 osoba nie oddała głosu (zał. nr 7 do protokołu), 

3.2  Nr VII/19 z dnia 30 maja 2019 r. 

Dokument został przyjęty przez radnych 9 głosami „za”, 4 głosy „przeciw”, 2 osoby 

„wstrzymały się” od głosu (zał. nr 8). 
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4. Sprawozdanie Wójta z realizacji zadań własnych Gminy w okresie między sesjami. 

Wójt p. Katarzyna Kaźmierczak zapoznała wszystkich radnych oraz uczestników sesji 

z pisemnymi informacjami z wykonywanych zadań w okresie międzysesyjnym, które 

stanowią  załączniki do protokołu od nr 9 do 12.   
 

5. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy Poraj z działalności międzysesyjnej. 

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki odczytał swoją informację o działalności 

międzysesyjnej, która stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

6. Rozpatrzenie i debata nad Raportem o stanie Gminy Poraj za 2018 rok. 
Przewodniczący udzielił głosu Wójt p. Katarzynie Kaźmierczak, która dokonała 

prezentacji i omówiła Raport o stanie Gminy Poraj za 2018 rok (zał. nr 14). 

Wójt p. Katarzyna Kaźmierczak powiedziała: 

 raport ten jest pierwszym tego typu dokumentem, który zgodnie z przepisami został 

odpowiednio wcześnie przekazany radnym i opublikowany w Biuletynie Informacji 

Publicznej (BIP), 

 w związku z tym, że nie ma żadnych gotowych szablonów, co do wyglądu takiego raportu 

zdecydowała się na opracowanie go w formie poglądowej, aby to, co najistotniejsze 

zostało wyeksponowane, 

 zgodnie z kolejnością odniosła się do poszczególnych informacji zawartych w raporcie, 

które dotyczyły: 

 informacji ogólnych i danych statystycznych Urzędu Gminy, m.in. liczba ludności w 

gminie, liczba urodzeń oraz zgonów, przyrost naturalny, liczba małżeństw i 

rozwodów, liczba zameldowań zarówno na pobyt stały jak i czasowy, 

 gminnych jednostek organizacyjnych, 

 dokumentów strategicznych gminy, szczególnie zachęciła do zapoznania się ze 

Strategią Rozwoju Gminy Poraj na lata 2016-2026, gdzie można sprawdzić, co zostało 

już zrealizowane, a co jeszcze jest w planach, 

 budżetu gminy, struktury dochodów i wydatków, gdzie zwróciła szczególną uwagę na 

pozycję dotyczącą subwencji oświatowej,  

 zobowiązań gminy i windykacji należności, 

 inwestycji gminnych zrealizowanych ze środków zewnętrznych w tym: zapewnienie 

funkcjonowania miejsc w Żłobku w Żarkach Letnisko, utworzenie Centrum Integracji 

Społecznej, rewitalizacja obszarów przy Zalewie Porajskim, budowa Centrum 

Przesiadkowego, demontaż, transport i unieszkodliwienie wyrobów azbestowych, 

rewitalizacja dawnego ośrodka żeglarskiego w Jastrzębiu, utworzenie programu 

aktywizacji społecznej oraz budowa kanalizacji sanitarnej w Jastrzębiu w ulicach 

Nadrzecznej, Zielonej i Polnej, 

 edukacji i oświaty, gdzie powiedziała, że posiadanie 2 żłobków to ewenement z 

pewnością na skalę powiatu a także, że w związku z reformą oświaty i rzeczywistą 

restrukturyzacją zatrudnienia kwoty prezentowane w raporcie z pewnością się 

zmniejszą w bieżącym roku, oczywiście ze szkodą dla nauczycieli, dla których nie ma 

godzin, a urealnienie zatrudnienia będzie wynikać z faktu, iż w miejsce osób 

dobrowolnie przechodzących na emerytury nie zostaną zatrudnione nowe osoby, a ich 

godziny zostaną rozdysponowane pomiędzy pozostałych zatrudnionych nauczycieli, 

co nie będzie generować dodatkowych kosztów, dodała, że również wszystkie umowy 

zawarte na czas określony będą zakończone, przedstawiła dane statystyczne w 

zakresie oświaty w Gminie Poraj, wspomniała, że zakończony rok szkolny kończy 

procedurę dowożenia dzieci do szkół, zapoznała wszystkich z sytuacją finansową w 
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oświacie, dodała, że plan i wykonanie wydatków na oświatę i wychowanie bilansują 

się ujemnie ponieważ w 2018 roku nie było większych potrzeb remontowych, na 

koniec tego rozdziału była mowa o dotacjach na oświatę, w tym m.in. dotacji na 

bezpłatne podręczniki, wyprawkę szkolną, środkach na funkcjonowanie miejsc w 

żłobkach, dotacji na wyposażenie bibliotek szkolnych w nowości wydawnicze czy 

dotacji na gabinety medycyny szkolnej, 

 współpracy z organizacjami pozarządowymi, gdzie wsparcie uzyskały takie 

organizacje jak: LKS Polonia Poraj, YC Zefir-Drakkar oraz LKS Unia Masłońskie 

natomiast w ramach tzw. małych grantów: Stowarzyszenie Miłośników Twórczości 

Janusza Gniatkowskiego, Towarzystwo Przyjaciół Żarek Letniska oraz M-G LKS 

Błękitni Koziegłowy, wspomniała również o liczbie: organizacji pozarządowych, Kół 

Gospodyń Wiejskich, Kół Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów,  

 bezpieczeństwa w Gminie Poraj, gdzie szczególnie ważna jest działalność OSP, 

przytoczyła dane statystyczne w tym zakresie i podkreśliła, że wszystkie budynki 

remiz są po termomodernizacji, większość również po remontach wewnątrz i na 

chwilę obecną priorytetem jest wykonanie remontu w remizie OSP Gęzyn, 

wspomniała także, że w poprzednich latach były podejmowane próby przywrócenia 

posterunku policji w Poraju, które niestety się nie powiodły, jednakże jak podkreśliła, 

mimo tego nie zauważono pogorszenia się jakości pracy policji na terenie gminy, 

powołano dzielnicowych, pojawiły się w okresie wakacyjnym wzmocnienia ze strony 

oddziału prewencyjnego z Częstochowy, a także policja wodna, 

 pomocy społecznej, gdzie wymieniła w jakim zakresie pomoc ta jest udzielana oraz 

dane statystyczne tego dotyczące, wspomniała o tym, że pod koniec poprzedniej 

kadencji wraz z ówczesną Wicestarostą p. Anną Sochą-Korendo zainicjowały myśl, 

aby powstał w powiecie myszkowskim Ośrodek Interwencji Kryzysowej, który jest 

bardzo potrzebny w momencie, kiedy faktycznie potrzebna jest pomoc i dodała, że 

obecny starosta jest również zainteresowany kontynuacją tej inicjatywy,   

 przeciwdziałaniu alkoholizmowi, gdzie podała ogólne dane z tego zakresu, 

 mienia komunalnego, czyli tego, co jest własnością gminy i mieści się w jej prawach 

majątkowych i wymieniła m.in. wielkość gruntów komunalnych, gruntów będących 

własnością gminy oraz ich wartości, wspomniała, że powierzchnia gruntów stale się 

zwiększa, czego przykładem ostatnio jest pozyskanie terenów przy PKP w Żarkach 

Letnisko oraz skweru z pomnikiem Piłsudskiego w Poraju, przytoczyła również 

niektóre koszty termomodernizacji budynków użyteczności publicznej, które zostały 

poniesione w latach poprzednich, aby wyjaśnić wielkość ekspansji pozyskiwanych 

środków zewnętrznych, mowa była także o infrastrukturze drogowej, zaopatrzeniu w 

wodę i kanalizację, gdzie zwróciła uwagę na to, że w Gminie Poraj jest tylko jedno 

ujęcie wody w Masłońskim, dlatego też jej zdaniem bezpieczeństwo wodne 

mieszkańców wymaga zmian, następnie powiedziała na temat gospodarowania 

odpadami i ochrony środowiska w tym ekologii i pochwaliła działania radnych 

polegające na podejmowaniu inicjatyw sprzątania miejscowości, która oprócz 

widocznych efektów pozwala przede wszystkim na integrację społeczeństwa i dodała, 

że na takie akcje można pozyskiwać środki zewnętrzne, kolejny slajd dotyczył 

informacji z zakresu opieki nad zwierzętami bezdomnymi, 

 kultury w tym: Gminnego Ośrodka Kultury, gdzie dodała, że w zeszłym roku odbyło 

się 5 wernisaży sztuki współczesnej utytułowanych polskich artystów, co pozwoliło na 

pozyskanie przez GOK cennych obrazów; Gminnej Biblioteki Publicznej, która 

rozwija się w dobrym kierunki, a zmiana jej lokalizacji była dobrym pomysłem i 

przypomniała o trzeciej już akcji Objazdowy Bibliotekarz, która nie tylko promuje 

czytelnictwo, ale również wpływa niesamowicie na społeczną integrację, powiedziała 
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także o  Kołach Gospodyń Wiejskich, bardzo aktywnych w gminie seniorach, którzy 

nie tylko chcą się wspólnie spotykać, ale również wiele robią dla gminy, dodała, że 

Gminny Dzień Seniora, który odbywa się co roku w październiku jest mocno zasilany 

przez te osoby, w temacie zabytki i cmentarze wspomniała, że dzięki Stowarzyszeniu 

Aspera pojawiły się 2 wydawnictwa w formie płyty, na których są najciekawsze 

opowieści z zakresu kultury niematerialnej naszej gminy, pokreśliła, że na uwagę 

zasługuje również inicjatywa Radnej p. Ewy Masłoń polegająca na zbieraniu i 

udostępnianiu starych zdjęć obrazujących Gminę Poraj, 

 ochrony zdrowia czyli informacji statystycznych w tym zakresie a także dotyczących 

działań Gminnego Ośrodka Zdrowia, gdzie zwróciła uwagę, że w ubiegłym roku 

ośrodek przy wsparciu gminy zakupił nowoczesny aparat USG, został również 

podpisany kontrakt na rehabilitację, placówka jest doposażona w sprzęt umożliwiający 

wystawianie e-zwolnień i e-recept, 

 sportu, rekreacji i turystyki w tym: kultury fizycznej, wydarzeń sportowych, samej 

rekreacji, która jest również ważna, wspomniała o Centrum Informacji Turystycznej, 

które powstało, by promować Gminę Poraj, przypomniała, że gmina nie jest 

właścicielem zbiornika wodnego, ale kontynuuje bardzo dobrą współpracę z Wodami 

Polskimi w celu rozwoju tego terenu, przytoczyła także informacje z zakresu atrakcji 

turystycznych w gminie oraz współpracy regionalnej i międzynarodowej, 

 na koniec odczytała plany i perspektywy na przyszłość, czyli wizje rozwoju Gminy Poraj 

w kolejnych latach w zakresie: 

 inwestycji opartych na środkach zewnętrznych i wyliczyła: wymiana oświetlenia na 

energooszczędne, kanalizacja i przebudowa amfiteatru w Żarkach Letnisko, gdzie 

dodała, że projekt jest właściwie gotowy i w momencie ogłoszenia konkursu zostanie 

złożony,  

 poszukiwania możliwości uzyskiwania dofinansowania na realizację kolejnych 

przedsięwzięć typu: budowa Centrum Przesiadkowego w Żarkach Letnisko, 

termomodernizacja budynku szkoły w Kuźnicy Starej, poszerzanie sieci ścieżek 

rowerowych i chodników i zakup wozu strażackiego dla OSP w Poraju, 

 przygotowania dokumentacji projektowej: do przebudowy ulicy Ludowej w Choroniu 

i ulicy Wesołej w Żarkach Letnisko oraz do budowy drugiego ujęcia wody pitnej w 

Kuźnicy Starej, gdzie jest już zakupiony teren pod tę inwestycję, a także nowej pompy 

tłocznej na Dzierżnie, 

 kontynuacji działań na rzecz przejęcia gruntów od Skarbu Państwa, które cały czas się 

dzieją i są bardzo intensywne, 

 monitorowania dotychczas rozpoczętych i poszukiwanie nowych programów 

dotyczących ograniczenia niskiej emisji, 

 dalszego rozwoju podmiotów ekonomii społecznej, gdzie przyznała, że bardzo 

sceptycznie podchodziła do tematu, kiedy to 6 lat temu była pierwsza próba powołania 

spółdzielni socjalnej, jednak dotychczasowe przykłady Poractive, Centrum Integracji 

Społecznej czy Czarodziejek pokazują, że doskonale można połączyć interes 

ekonomiczny z interesem społecznym, 

 poszerzania oferty turystycznej i rekreacyjnej gminy, 

 poinformowała także, że podstawowym jej celem na najbliższy rok jest realna poprawa 

sytuacji finansowej gminy przy utrzymaniu dobrych standardów życia mieszkańców, a 

także: 

 redukcja zadłużenia i planowanie inwestycji wyłącznie w oparciu o środki zewnętrzne, 

 ograniczenie wydatków bieżących, co cały czas jest realizowane,, 

 ograniczenie wydatków majątkowych, 
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 redukcja zatrudnienia, którą realnie będzie mogła przedstawić na najbliższej 

wrześniowej sesji, podkreśliła, że odbywa się to nie tylko w ramach dobrowolnego 

przechodzenia na emerytury,  

 wzrost dochodów w oparciu o sprzedaż mienia i skuteczną egzekucję podatków, 

 kontynuacja bardzo dobrej współpracy z jednostkami samorządowymi, w tym 

Starostwem Myszkowskim oraz z RFG i Wodami Polskimi, 

 poszerzenie polityki informacyjnej gminy o elementy promocji przy wykorzystaniu 

Spółdzielni Socjalnej Czarodziejki, co już się rozpoczęło, tzn. ruszyła już sprzedaż 

gadżetów z logo gminy, przez co spółdzielnia zarabia a gmina ma bezpłatną promocję, 

 utrzymanie dotychczasowego, bardzo dobrego poziomu oferty kulturalnej gminy i 

stwierdziła, że nie zna gminy podobnej wielkościowo, która miałaby tak bogatą ofertę 

imprez kulturalnych skierowanych dla wszystkich mieszkańców, niestety bywa coraz 

częściej tak, że zauważają to osoby odwiedzające naszą gminę a nie sami mieszkańcy, 

 ciągłe podnoszenie standardów i jakości usług medycznych w Gminnym Ośrodku w 

Poraju, 

 utrzymanie na dotychczasowym poziomie współpracy z organizacjami 

pozarządowymi, które tworzą ludzie mający potrzebę społecznego działania, 

 podziękowała serdecznie pracownikowi Urzędu Gminy p. Jolancie Lisowskiej za 

przygotowanie tego dokumentu od strony graficznej, 

 podziękowała wszystkim za cierpliwość i powiedziała, że będzie zobowiązana za 

wszelkiego rodzaju uwagi i sugestie, co do wyglądu kolejnych tego typu dokumentów. 

 

Wystąpienie p. Wójt zostało przyjęte oklaskami, po czym Przewodniczący zarządził 

kilkuminutową przerwę w obradach. 

 

Po przerwie Przewodniczący p. Sylwester Sawicki otworzył debatę na Raportem o stanie 

Gminy Poraj za 2018 rok i poinformował, że zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym radni 

mogą zabierać głos bez ograniczeń czasowych oraz, że do debaty zgłosiło się 9 mieszkańców, 

którzy w ustawowym terminie zgłosili zamiar zabrania głosu poparty wymaganą ilością 20 

podpisów: (p. Andrzej Ludwikowski, p. Mariusz Karkocha, p. Edward Mizera, p. Zbigniew 

Rajczyk, p. Andrzej Pawłowski, p. Urszula Grzywacz, p. Zdzisława Polak, p. Jolanta Holi i   

p. Elżbieta Sitek). Ich pisemne zgłoszenia stanowią zał. od nr 15 do 23. 

Podczas debaty głos zabrali: 

 Radny p. Waldemar Sitek poprosił, aby w pierwszej kolejności pozwolić się wypowiedzieć 

radnym powiatowym z uwagi na zaplanowaną w powiecie sesję, co oznacza, że będą 

musieli wcześniej opuścić obecne obrady; 

 Przewodniczący stwierdził, że należy trzymać się przepisów, dodał, że jest wystarczająco 

dużo czasu i z pewnością radni powiatowi zdążą się wypowiedzieć; 

 Radny p. Grzegorz Bojanek zwrócił się w pierwszej kolejności do mieszkańców z 

uwagi na to, że to oni wybrali radnych i to im radni mają służyć najlepiej jak potrafią, 

następnie do kolegów i koleżanek radnych, jako organu stanowiącego i kontrolnego 

gminy, od którego zależy jakość funkcjonowania gminy, gdyż w ich wyłącznej 

kompetencji jest stanowienie o kierunkach działania wójta i przyjmowanie 

sprawozdań z jego działalności, co warto przypomnieć po 8 latach poprzedniej 

kadencji i w końcu do p. wójt, jako organu wykonawczego, wykonującego uchwały 

rady gminy i zadania określone przepisami prawa, przypomniał także, że w realizacji 

zadań własnych gminy to wójt podlega wyłącznie radzie gminy a nie odwrotnie,, a 

następnie:  

 zacytował art. 28aa punkt 4 i 5 Ustawy o samorządzie gminnym, 
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 nawiązał do wyjaśnień eksperta Fundacji Batorego, dr Dawida Sześciło, tzn. „Liczby i 

wskaźniki mogą być tylko punktem wyjścia dla opisu działań i problemów, a także 

zdefiniowania priorytetów na przyszłość. Raport nie może być wyłącznie 

zestawieniem „suchych” liczb i wskaźników. Wówczas jego wartość ograniczałaby się 

do zebrania i przedstawienia danych, które można już dziś pozyskać z systemu 

statystyki publicznej …. Potrzebne jest omówienie zaprezentowanych danych i 

przedstawienie przez organ wykonawczy ich interpretacji, a także planów i zamierzeń 

związanych z tymi danymi. Interpretacja danych przedstawiona przez organ 

wykonawczy powinna być kluczowym punktem dyskusji nad raportem”, 

 powiedział, że Raport o Stanie Gminy - jest to 111 pięknie przygotowanych stron, co 

pokazuje, że są w gminie wspaniali fachowcy i jednocześnie zastanawiał się czy 

właściwie wykorzystywane są ich talenty, 

 stwierdził, że w dokumencie tym jest sporo ciekawych informacji, jednak sprawą 

najważniejszą, która leży każdemu mieszkańcowi na sercu jest oczywiście dług 

Gminy Poraj, jednakże słowo „dług” pojawia się tylko w 3 miejscach na tych 111 

stronach, tzn. w niewielkim opisie wykresu kołowego w zdaniu „Obsługa długu 

publicznego 2,3%”, w akapicie dotyczącym zadań Regionalnej Izby Obrachunkowej 

oraz w planach na przyszłość - gdzie „redukcja zadłużenia” pojawia się na 1 miejscu, 

co według radnego może świadczyć o tym, że dług  naszej gminy po prostu nie 

dotyczy, podkreślił również, że słowo to nie pojawiło się właściwie arni razu w treści 

tekstu dotyczącej rzeczywistego zadłużenia naszej gmin, 

 dodał, że wnikliwy czytelnik raportu  znajdzie na stronie 18-tej ciekawy zamiennik 

słowa „dług”, tzn. słowo „zobowiązanie”, które nie brzmi już tak strasznie, nie kojarzy 

się z komornikiem, z bankierem, z filmami gangsterskimi czy z filmem Krzysztofa 

Krauze o tytule – nomen omen - „Dług”, a które  jest słowem łagodnym, dobrze 

przyswajalnym, i które łatwo oswoić, jednakże po zmianie słowa „zobowiązanie” na 

słowo „dług”, strona 18-ta niestety nie wygląda już tak spokojnie, przyjaźnie i już nie 

jest tak łatwa do oswojenia i brzmi „Powstały „dług” jest wynikiem działań 

inwestycyjnych samorządu na przestrzeni wielu lat”, 

 stwierdził, że po analizie powyższego zdania, a szczególnie fragmentu „na przestrzeni 

wielu lat” czytelnik może uświadomić sobie, że można było z tym długiem zacząć 

walkę wiele lat wcześniej, dodał, że gdyby obracano każdą złotówkę w palcach, jak 

robił to podobno Ś.p. Wójt p. Marian Szczerbak, to może dzisiaj nie trzeba byłoby 

rozmawiać o długu, choć z drugiej strony pewnie nie byłoby tylu inwestycji w naszej 

gminie, 

 w związku z powyższym zapytał, czy gmina faktycznie posiada wszystkie inwestycje 

sfinansowane w ten sposób, czy można z nich wszystkich korzystać i powiedział, że z 

wielu nadal można  i póki co, gmina potrafi je nadal utrzymać, ale niestety nie dotyczy 

to wszystkich inwestycji, gdyż są takie miejsca jak Skatepark, który niestety należało 

chwilowo zamknąć, i choć jest wola mieszkańców by go uruchomić i są sponsorzy 

chętni do pomocy, to jednak nie wiadomo, czy z powodu zaporowych kosztów będzie 

to możliwe, 

 na podstawie zdania również ze strony 18-tej omawianego raportu „Zaciągnięte 

kredyty bankowe i pożyczki były przeznaczane na inwestycje, a dokładnie na wkład 

własny gminy niezbędny do realizacji zadań inwestycyjnych. Dzięki temu Gmina 

Poraj rozwija się i zyskuje nową infrastrukturę, z której codziennie korzystamy” 

zastanawiał się, czy te inwestycje powodują, że Gmina Poraj faktycznie będzie się 

rozwijać i czy nadal będzie gminę stać na kolejne inwestycje i poprosił, aby słuchacze 

sami sobie odpowiedzieli na to pytanie, 
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 po analizie kolejnego zdania, tym razem ze strony 20-tej raportu „Od 2010 r. Gmina 

Poraj stawia na „Inwestycje. Przyjęty i realizowany program szeroko zakrojonych 

inwestycji wprowadził naszą gminę w XXI wiek. Nowe żłobki, przedszkole, boiska, 

szkoły, sale gimnastyczne, termomodernizacje budynków użyteczności publicznej, 

remonty dróg i chodników, kanalizacji oraz oczyszczalni ścieków, doposażenie 

jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych, wspieranie seniorów, generalny remont 

kina, stworzenie strefy sportowo-kulturalnej w Poraju, niezapomniane eventy i 

wydarzenia kulturalne - to jedynie niektóre pozycje na długiej liście wieloletnich 

dokonań” stwierdził, że brzmi to imponująco i sam miałby problem, co należałoby z 

tej listy wykreślić, po to, aby mieszkańcy nadal pozostali zadowoleni z działania 

swojej gminy, jednakże dodał, że każdy mieszkaniec pewnie też zapyta, dlaczego nie 

zainwestowano w pierwszej kolejności w coś, co przyniesie gminie zysk, 

 zastanawiał się, czy dobrym planem byłaby może jakaś konkretna „strefa 

ekonomiczna” z infrastrukturą i udogodnieniami dla inwestorów i choć jest już w 

Jastrzębiu strefa ekonomiczna, to według niego powinna ona być lepiej 

zorganizowana, tak by przyciągnąć większą ilość inwestorów i firm, co w efekcie 

pozwoliłoby na to, aby środki   uzyskane z takich inwestycji przeznaczyć na budowę 

elementów infrastruktury, polepszających życie mieszkańców, 

 wspomniał, że dużo jeździ na rowerze, również po Żarkach Letnisko, drugiej 

największej miejscowość w naszej gminie i porównał jazdę po tej miejscowości, do 

poruszania się po lesie, czyli po drogach gruntowych i piaszczystych, czasem 

szutrowych, co przy takich upałach powoduje kurz i zapylenie, dlatego też zastanawiał 

się, czy gdyby kolejność inwestycji była inna, to może dzisiaj można byłoby budować 

asfalty na ulicach  Żarek Letniska i dodał, że niestety w trzecią dekadę XXI wieku 

wejdziemy nadal z drogami bez asfaltu i bez chodników, co również wynika z 

odpowiedzi na interpelacje radnych z Żarek Letniska i zacytował informację, jaką 

uzyskał Radny p. Krzysztof Klimek na swoją interpelacje w sprawie budowy drogi o 

nawierzchni bitumicznej na ulicy Jodłowej tzn. „… obecnie zbierane są wnioski 

dotyczące wykonania dróg o nawierzchni asfaltowej na terenie Gminy Poraj. Po 

wykonaniu harmonogramu robót i po zabezpieczeniu środków finansowych na ten cel 

inwestycje drogowe będą sukcesywnie wykonywane w okresie trwania obecnej 

kadencji Rady Gminy Poraj”, 

 zadał kolejne pytanie, które według niego brzmi jak cichutki dzwoneczek, taki jakie 

noszą malutkie kotki, z tym, że z każdym miesiącem ten dzwonek zaczyna brzmieć 

głośniej, a kotek robi się większy i zamienia w coraz to większego drapieżnika, a 

mianowicie: „Co będzie z inwestycjami w gminie, gdy nadejdzie rok 2021, czyli rok 

spłaty obligacji, jak będzie wyglądać raport o stanie gminy, gdy do długu będzie 

trzeba doliczyć dokapitalizowanie Spółki  Poreco” i powiedział, że  na dzień 31 maja  

kwota zadłużenia, potwierdzona pismem p. wójt, wynosi 27.687.568,00 zł., co 

oznacza, że  jeśli podobna kwota pojawi się w raporcie o stanie gminy za rok 2019, to 

wówczas mieszkańcy będą mogli powiedzieć, że po roku pracy pani wójt doszło do 

kolejnego wzrostu zadłużenia, 

 powiedział, że przez cały czas wraz z Radnym p. Patrykiem Frendowskim starają się 

mówić i przedstawiać tylko prawdę dotyczącą Gminy Poraj, nawet tą najbardziej 

bolesną, dlatego też wyjaśnił, że stan zadłużenia na 31.12.2018 r. podany w raporcie 

wynosi 23.129.068,00 zł z tytułu pożyczek i obligacji i jest to stan bez umów 

zaliczanych do tytułów dłużnych, które też niestety są elementem długu i dodał, że  

dzięki pracy głównej księgowej, pani Moniki Sosnowicz w dniu wczorajszym 

dowiedział się, że po doliczeniu kwot tych umów, dług na 31 grudnia 2018 roku 
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wynosił: 23.979.068,00 zł, co oznacza, że jest  o 850 tys. zł większy niż ten podany w 

omawianym obecnie raporcie, 

 w związku z powyższym stwierdził, że ktokolwiek, kto przeczyta raport i zobaczy 

kwotę 23.129.068,00 zł  a następnie sięgnie do grafiki opublikowanej przez UG Poraj 

dnia 12 lutego i zobaczy kwotę 23.800.768,00 zł bez wczytywania się w to co 

napisano drobnym drukiem, pomyśli z pewnością, że zaledwie w ciągu 1,5 miesiąca 

dług wzrósł o 671.700,00 zł, a przecież na grafice jest wyraźnie napisane, że dług 

zmalał, co oznacza, że coś jest nie tak i zapytał, jaka będzie reakcja mieszkańców na 

taką sytuację, tym bardziej, że w odpowiedzi na zapytanie radnych, o którym już 

wspomniał, wyraźnie widnieje kwota 27.687.568,00 zł, która zawiera:  raty z  tytułu 

pożyczek i emisji obligacji, raty użytkowania wieczystego gruntów od Regionalnego 

Funduszu Gospodarczego oraz kwota 4.200.000,00 zł wynikająca ze z nowelizacji 

ustawy o finansach publicznych wprowadzona Uchwałą Nr 59(VII)19 Rady Gminy 

Poraj w dniu 30 maja 2019 roku, czyli dokapitalizowanie Spółki Poreco, 

 w związku z tym, co powiedział wcześniej zastanawiał się, czy władze gminy 

uważają, że bez jasnego i czytelnego wyjaśnienia tych kwestii, ktokolwiek będzie 

popierał działania urzędu oraz, że dzięki takim działaniom wygrają z tak 

znienawidzonym przez wszystkich hejtem w internecie i dodał, że tylko pełna prawda 

o długu może zapewnić wszystkim spokój i zagwarantować to, że mieszkańcy to 

zrozumieją, gdyż będą wiedzieć, że nikt nie podaje danych, które są po części przecież 

prawdziwe, ale jednak nie zwierają wszystkich niezbędnych składowych do pokazania 

całej prawdy i zapytał, czy takie działania nie mają znamion manipulacji,. 

 za ciekawą uznał także odpowiedź p. wójt na zapytanie publiczne radnych, w której 

napisała, że jest to wszystko cyt: „stan zobowiązań Urzędu Gminy Poraj” oraz,  że 

„Jednostki organizacyjne nie posiadają zadłużenia z tytułu kredytów, pożyczek, oraz 

emisji obligacji” - w związku z tym oraz obowiązującym planem naprawczym zapytał 

dlaczego szuka się pieniędzy na redukcję zadłużenia w pierwszej kolejności u 

mieszkańców podnosząc im podatki i u nauczycieli skoro to  nie oni brali pożyczki, a 

nie w Urzędzie Gminy Poraj i powiedział, że wówczas nie byłyby to popularne 

decyzje, które zresztą i tak w końcu nadejdą i wygląda na to, że nie wystarczy, że 

odejdą tylko osoby uprawnione do przejścia na emerytury, 

 odniósł się do jednej z informacji międzysesyjnej p. wójt dotyczącej ilości 

mieszkańców, które zresztą również znajdują się w raporcie o stanie gminy na stronie 

5, gdzie jest podane, że liczba mieszkańców na koniec 2018 roku wynosiła 10.914 

osób, przypomniał także ilość zgonów - 140 i ilość urodzeń - 70 oraz powiedział, że 

rok 2018 był rokiem największej ilości zgonów od czasów II Wojny Światowej, w 

której zginęło 414.200 osób a urodziło się jedynie 388.200, co oznacza, że niestety 

program 500+ zawiódł w kwestii prodemograficznej, 

 przypomniał też, jak na jednej z sesji zadał pytanie, które zresztą wywołało śmiech 

wśród uczestników sesji, a mianowicie chciał wiedzieć, co p. wójt ma zamiar zrobić z 

kwestią ujemnego przyrostu naturalnego w naszej gminie, co potwierdzają również  

informacje podane na dzisiejszej sesji, z których wynika, że nadal umiera w gminie 2 

razy tyle, co się rodzi i dodał, że ta sytuacja ma niezmierny wpływ na to, że ten wielki 

dług będą musieli spłacić wszyscy a im mniej będzie mieszkańców, tym więcej każdy 

będzie musiał zapłacić, 

 w kontekście usłyszanych informacji na temat zameldowań obcokrajowców na terenie 

gminy, z których wynika, że 12 osób jest zameldowanych na pobyt stały, a 59 na 

tymczasowy, stwierdził, że z obserwacji wynika, że nie jest raczej prowadzona 

aktywna polityka przyciągania ludzi do naszej gminy i zapytał, czy pracujący u nas 

czasowo cudzoziemcy będą chcieli zostać, czy nasza gmina oferuje im coś takiego, co 
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spowoduje by zostali, dodał, że najwięcej jest u nas Ukraińców, więc chciał wiedzieć, 

czy urząd zadbał o to, by mogli się w nim swobodnie porozumieć w swoim języku i 

uzyskać choćby podstawowe ulotki dotyczące np. zameldowania w swoim języku i 

zaproponował, aby o tym pomyśleć, 

 podsumowując powyższe, stwierdził, że każdy z mieszkańców będzie musiał zapłacić 

za dług gminny odpowiednio więcej, jeśli nie pomyśli się o tym, jak przyciągnąć 

nowych mieszkańców do Gminy Poraj i podał, że obecnie przypadający dług na 

jednego mieszkańca wynosi ok. 2600 zł,  podczas gdy średnio w gminach całego kraju 

jest to  trochę ponad 900 zł, 

 poinformował, że dochodzą też do niego głosy mieszkańców, którzy sprowadzili się 

do Gminy Poraj i zamieszkali w cichych miejscach, blisko lasu, licząc np. na czyste 

powietrze, że zimą są narażeni na ogromny smog, a gmina niestety nadal nie ma 

choćby jednego czujnika smogu, podczas gdy w pobliskim Myszkowie i okolicach na 

mapach można naliczyć aż 6 takich urządzeń., przypomniał również, że był składany 

wniosek, by poszukać możliwości instalacji darmowego, sponsorowanego czujnika 

smogu i poprosił o zastanowienie się nad tym, czy w związku z tym jest szansa 

przyciągnąć kolejne osoby, by zamieszkały w Gminie Poraj, 

 odniósł się także do zawartych na stronie 80-tej raportu informacji na temat 

przyszłości, tzn „Podstawowym celem Wójta Gminy Poraj na najbliższy rok jest 

realna poprawa sytuacji finansowej Gminy przy utrzymaniu dobrych standardów życia 

mieszkańców” i powiedział, że po tym, co powiedział wcześniej dochodzi jeszcze 

wiele elementów, które są  niestety kompletnie niezależne od gminy, a narzucane 

przez rząd centralny, jak choćby nadchodzące podwyżki dla nauczycieli i dodatki za 

wychowawstwo, które dodatkowo dramatycznie wręcz obciążą i tak już strasznie 

napięty budżet i to nawet już w tym roku, nie wspominając o przyszłym, co 

spowoduje, że założenia p. wójt będzie bardzo ciężko zrealizować; 

 powiedział, że od kampanii wyborczej wszyscy słyszeli, że p. wójt ma swój plan, 

jednakże on do dzisiaj tego planu niestety nie poznał i podpowiedział, aby według 

niego sięgnąć po najlepsze wzorce gwarantujące sukces, tzn. do słów wielkiego 

premiera Wielkiej Brytanii Winstona Churchilla, który 13 maja 1940 roku podczas 

inauguracyjnego  przemówienia wygłoszonego w Izbie Gmin po objęciu urzędu 

premiera powiedział: „Powtórzę Izbie to, co powiedziałem członkom mego gabinetu: 

Nie mam nic do ofiarowania prócz krwi, znoju, łez i potu” i dodał, że według niego 

każdy mieszkaniec to zrozumie, zaciśnie pasa i wspólnie wszyscy ruszą do przodu, 

bez wielkich fajerwerków i wielkich imprez, powoli, ale konsekwentnie spłacając 

ogromne zadłużenie, 

 stwierdził, że nie trzeba być wielkim wizjonerem, by przewidzieć to, czy p. wójt 

otrzyma absolutorium, jednakże zwrócił się do radnym z prośbą, aby  zanim podejmą 

ostateczną decyzję, pamiętali, że oceniają w tym wypadku stanowisko wójta a nie 

panią Katarzynę Kaźmierczak, którą wszyscy od wielu lat bardzo lubią i darzą wielką 

sympatią, gdyż zrobiła w Gminie Poraj bardzo dużo dla dobra zwykłych 

mieszkańców,  

 przypomniał, że mieszkańcy podczas wyborów samorządowych w 2018 roku 

wymienili 14 z 15 radnych poprzedniej kadencji i powiedział, że dla niego osobiście 

jest to jedna z najtrudniejszych decyzji, którą będzie musiał podjąć, bo zwyczajnie nie 

chcę, by jego koleżanka, którą znam od lat, i z którą świetnie się współpracuje, 

poczuła się urażona, jednakże on podejmując decyzję musi pamiętać, że nie będzie 

oceniać Pani Katarzyny Kaźmierczak, tylko 11 miesięcy pracy jej poprzednika, który 

jego zdaniem pomimo, że jest miłym człowiekiem, dbającym szczególnie o dobro 

dzieci i seniorów, to nawet odchodząc, podejmował mało popularne decyzje, które 
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zdenerwowały wielu mieszkańców gminy, podkreślił, że zgodnie z zapisem w 

raporcie Najwyższej Izby Kontroli Gmina Poraj jest w dramatycznych tarapatach, z 

którymi przychodzi się teraz zmierzyć i jeszcze raz zaapelował do radnych, żeby 

oceniali stanowisko wójta, które przez 11 miesięcy zajmował ktoś inny, a nie dobrze 

znaną i lubianą osobę Pani Katarzyny, 

 na koniec dla właściwego zrozumienia jego wypowiedzi zaproponował wykonać 

proste ćwiczenie umysłowe polegające na wyobrażeniu sobie, że Gmina Poraj to 

polski nauczyciel dyplomowany, który zarabia mnie więcej 2700 na rękę po 20 latach 

pracy bez dodatków, które nie każdy otrzymuje i który wziął chwilówkę by kupić 

Ferrari, po to by wozić nim ziemniaki z pola na targ przy ul. Fabrycznej – według 

niego tak wygląda obecna sytuacja gminy, 

 dodał również, że jeśli ta metafora jeszcze do kogoś nie przemawia, to zaproponował, 

aby podczas świętowania dzisiejszego wyniku wyobrazić sobie chodzenie w 30 

stopniowym upale po zalewie w Poraju, który pokrywa cienka 5-cio centymetrowa 

warstwa lodu; 

 Radna p. Jolanta Chmura powiedziała, że ma przygotowane punkty, z którymi chciałaby 

się odnieść do mieszkańców Żarek Letniska, a które dotyczą planu wydatków 

majątkowych na 2019 r.; 

 Przewodniczący zwrócił uwagę radnej, że obecny punkt porządku sesji nie dotyczy 2019 r. 

i poprosił o ustosunkowanie się do raportu za 2018 r.; 

 Radna p. Jolanta Chmura stwierdziła, że plany i założenia były robione w 2018 r. dlatego 

musi o tym wspomnieć, tzn: 

 na Żarki Letnisko (ŻL), które są największą miejscowością zostało przeznaczone tylko 

20 tys. zł na odnowę amfiteatru oraz 200 tys. zł na kanalizację, a tymczasem wszystkie 

inne miejscowości otrzymały dużo większe środki i wymieniła poszczególne kwoty, 

 przypomniała o dokapitalizowaniu Spółki Poreco w kwocie 650 tys. zł oraz, że na  

kulturę fizyczną przeznaczone jest 230 tys. zł, 

 jej zdaniem ŻL nie mają nic, po za tym, że jest wspólna kwota przeznaczona na drogi, 

nie wiadomo jednak jaka przypadnie ŻL, 

 jeszcze raz podkreśliła, że z puli 12 mln zł na ŻL przeznaczono tylko 220 tys. zł, 

 zacytowała fragment pisma Regionalnej Izby Obrachunkowej dotyczący działań 

oszczędnościowych jakie gmina powinna wdrożyć w trakcie obowiązywania 

programu postępowania naprawczego i zapytała, co w kontekście tego zapisu zostało 

podjęte, 

 podkreśliła, że wielokrotnie pytała p. Wójt o te działania i nie uzyskała odpowiedzi, 

dowiedziała się tylko, że ma nastąpić redukcja zatrudnienia, ale jej zdaniem przejście 

pracowników na emerytury to żadna oszczędność, 

 poinformowała, że na koniec roku 2017 stan wynagrodzeń wynosił 14.385.245,23 zł, 

natomiast na koniec 2018 r. już 15.384.202,70 zł oraz, że uzyskała odpowiedź, iż 

wzrost wynagrodzeń o 1 mln zł był spowodowany wzrostem płacy minimalnej, co jej 

zdaniem nie jest prawdą, gdyż o tym wzroście było wiadomo dopiero w tym roku, 

 chciała odnieść się jeszcze do absolutorium, jednakże Przewodniczący poinformował, 

że będzie na to czas w kolejnym punkcie porządku obrad; 

 Radny p. Waldemar Sitek odniósł się do Wieloletniej Prognozy Finansowej, który jego 

zdaniem jest bardzo ważnym dokumentem, a który jest przez radnych często pomijany i 

powiedział, że często jest mowa o długu, który wynosi ponad 23 mln zł, a nie ma mowy o 

obsłudze tego długu, który wynosi ponad 10 mln zł, dodał, że już w tym roku trzeba będzie 

zapłacić ponad 1 mln 92 tys. zł zł przy spłacie kapitału w wysokości 936 tys. zł, co 

oznacza, że większe są odsetki niż spłata kapitału; 
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 Radny p. Leszek Lach powiedział, że w ubiegłym roku program naprawczy nie był 

realizowany, gdyż w dalszym ciągu był wydawany Kurier Porajski, i choć było to robione 

za pośrednictwem Gminnego Ośrodka Kultury, to jednak środki na niego przeznaczone 

pochodziły przecież z gminy, dodał, że owszem kultura jest ważna, jednakże najważniejsza 

jest spłata kredytów, nawiązał również do podwyżek, jakie otrzymali na koniec 2018 r. 

niektórzy pracownicy Urzędu Gminy, co również nie jest zgodne z programem 

naprawczym, co oznacza, że wiele pieniędzy było wydawanych na rzeczy, na które nie 

było przyzwolenia; 

 Radny p. Patryk Frendowski odniósł się do Raportu o stanie Gminy Poraj pod względem 

jego zawartości w kolejnych latach, twierdząc, żeby nie traktować tego jako krytyki, tylko 

uwagi na przyszłość, o których zresztą wspomniała wcześniej p. wójt i powiedział, że 

informacje prezentowane na projektorze powinny być bardziej czytelne, szczególnie dla 

osób siedzących dalej, wartości procentowe na wykresach kołowych dotyczących struktury 

dochodów i wydatków nie bilansują się, tzn. wartość dochodów daje w sumie 112,5%, a 

wydatków 95,7%, co oznacza, że prawdopodobnie wkradł się jakiś błąd, pochwalił fakt, że 

przygotowaniem raportu zajęły się osoby pracujące w Urzędzie Gminy, ponieważ z 

informacji jakie udało mu się pozyskać wynika, że wiele gmin korzystało w takim 

przypadku z pomocy zewnętrznych firm, za co trzeba było oczywiście zapłacić oraz 

wskazał na elementy, które według niego powinny w przyszłości znaleźć się w takim 

raporcie, tzn.:  

 porównanie danych statystycznych z latami poprzednimi w obszarze gminy i w 

porównaniu z innymi gminami o podobnych uwarunkowaniach, gdyż dopiero 

stosowne porównania dadzą pełny obraz sytuacji, 

 koszty utrzymania i pracy Urzędu Gminy, tym bardziej, że jest ujęty w raporcie koszt 

Rady Gminy, 

 osadzenie tych działań w kontekście ogólnej sytuacji gminy, powiatu czy 

województwa, gdyż wówczas raport będzie rzetelnie i kompleksowo informować o 

jakości życia i poziomie rozwoju danego samorządu, będzie wskazywać mocne strony 

i problemy do rozwiązania w każdej sferze, za którą samorząd danego szczebla 

odpowiada lub ma na nią jakiś wpływ, 

 raport nie może być wyłącznie zestawieniem „suchych” liczb i wskaźników, gdyż 

takie dane można pozyskać z systemu statystyki publicznej, np. poprzez GUS-owski 

Bank Danych Lokalnych, według niego kluczowe powinno być omówienie 

zaprezentowanych danych i ich interpretacja, czyli tego, co z nich wynika, a także 

planów i zamierzeń związanych z tymi danymi, np. ilu było bezrobotnych oraz, czy 

ich ilość się zmieniła w danym okresie, czy podane w raporcie wskaźniki się zmienią i 

w jaki sposób,  

 wśród wskaźników i danych ilościowych powinny dominować te, które informują o 

efektach działania samorządu dla jakości życia obywateli, czyli takie, które pokazują, 

jak zmieniło się ich życie poprzez zainwestowanie np. w Marinę czy w Spółdzielnię  

Czarodziejki, czyli pokażą progres lub regres w zakresie zaspakajania ich potrzeb, bo 

gmina jest dla ludzi, dla ich lepszego i sprawniejszego życia, 

 wstęp do raportu jest oczywiście ważny, ale według niego nie ma sensu mówić, że jest 

tak dobrze skoro mamy plan naprawczy, 

 rozwój gminy pod względem turystyki, w tym informacje na temat: planu 

strategicznego w tym zakresie, ilości bazy lokalowej, ilości turystów oraz tego, czy te 

dane zmieniają się w porównaniu do lat poprzednich, propozycje dla turystów, dane 

dotyczące prowadzenia lub nie polityki informacyjnej i reklamowej dla turystów – ile 

kosztuje i czy jest skuteczna, 
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 według jego subiektywnej oceny dane zawarte w raporcie dotyczące np. liczby pism, 

które wpłynęły do urzędu, najpopularniejszych imion, opisywanie podstaw prawnych 

działania rady czy wójta, ilość objętych patronatem wójta wydarzeń, ilość uchwał rady 

gminy jest niepotrzebna, natomiast niepokojące jest, że jedna uchwała była nieważna a 

dwie uchylone, więc powinno być wyjaśnienie czego one dotyczyły i dlaczego tak się 

stało, 

 informacje na temat planu zagospodarowania przestrzennego tzn. czy jest gotowy i 

aktualny oraz jaka była liczba wydanych decyzji o warunkach zabudowy dla 

nieruchomości nie objętych miejscowym  planem, 

 informacje odnośnie wpływów od osób prawnych i porównanie ich do lat poprzednich 

wówczas będzie widać, czy jest tendencja wzrostowa, czy spadkowa, 

 bardziej szczegółowe dane dotyczące oświaty i wydatków z nią związanych oraz 

porównanie z latami poprzednimi, co również zobrazuje panujące w niej tendencje, 

 dokładne dane dotyczące zadłużenia gminy, gdyż na tę chwilę on sam stracił rachubę i 

poprosił o przytoczenie tych danych Radnego p. Grzegorza Bojanka, który powtórzył, 

że z informacji pozyskanych od Głównej Księgowej Urzędu Gminy wynika, iż dług na 

31 grudnia 2018 r. wynosił 23 mln bez kwoty dokapitalizowania Spółki Poreco, 

 dane dotyczące windykacji płatności z tytułu podatków i opłat za wywóz odpadów, 

czy jest tendencja spadkowa, czy wzrostowa, gdyż później na bazie tych liczb można 

się zastanawiać jak je egzekwować, 

 dane dotyczące inwestycji i panujących tendencji oraz kosztów ich obsługi po 

wdrożeniu ich w życie, co jest bardzo ważne, co pokazał przykład Skateparku, którego 

koszt naprawy wyceniono na blisko 100 tys. zł, 

 jakie są realne wyniki pracy Centrum Integracji Społecznej – brak danych 

statystycznych dotyczących: ilości ludzi, którzy brali w tym udział, ilości ludzi, 

którym udało się pomóc w znalezieniu pracy i wyjścia z trudnej sytuacji oraz danych 

potwierdzających skuteczność działania CIS-u, 

 sprawa dotycząca oświetlenia centrum przesiadkowego i dokładnego przeliczenia 

kosztów ponoszonych w związku z tą inwestycją, 

 aktywizacja społeczna w naszej gminie, a dokładnie ile osób zaktywizowano i jaki był 

tego koszt, 

 aktualna sytuacja i problemy szkół w tym szczególnie szkoły w Kuźnicy Starej, w 

przypadku której okazuje się, że potrzeba jest ok. 200 tys. zł, może faktyczne i 

dokładne pokazanie wydatków na tę placówkę pokazałoby sposób na jej prowadzenie, 

 stosunek zatrudnienia w szkołach w stosunku do racjonalnego zatrudnienia, co być 

może pozwoli wskazać ewentualne przesunięcia, 

 wskazanie w raporcie ilości kamer jest dobre, warto jednak jego zdaniem przedstawić, 

ile tych kamer faktycznie działało w 2018 r., ile było uszkodzonych ze wskazaniem 

kosztów ich naprawy, 

 kwestia bezpieczeństwa i przedstawienie danych dotyczących ilości przestępstw oraz 

tendencji tam panujących, 

 kwestie z zakresu pomocy społecznej, a dokładnie, czy wypracowano sposób 

dostarczania paczek żywnościowych potrzebującym, aby nie musieli jeździć np. do 

Jastrzębia, 

 w raporcie była mowa o termomodernizacji, więc jego zdaniem warto byłoby 

wskazać, ile zostało w związku z tym zaoszczędzone i ile planuje się zaoszczędzić w 

kolejnych latach, 
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  podawanie długości dróg i powierzchni chodników według niego jest zbędne, chyba, 

że w kontekście odśnieżania, więc wówczas warto byłoby wskazać, czy planowana 

jest akcja usuwania traw z ciągle zarastających chodników, 

 kwestie ubytków wody w wodociągach oraz informacje, jak zmieniły się ceny wody  

w ciągu 2018 r., 

 kwestia cen za odpady komunalne i tendencje z tym związane, 

 informacje dotyczące kalkulacji kosztów przekazania psa do schroniska, bo z raportu 

wynika tylko, że wynosi 1900 zł, 

 dane z zakresu terminowości wypłacania wynagrodzeń i składek do Zakładu 

Ubezpieczeń Społecznych  dla pracowników w Gminnym Ośrodku Kultury, szkołach i 

innych instytucjach gminnych oraz wynikające z tego tendencje, 

 z zakresu planów perspektywicznych p. wójt warto wskazać, jakie konkretne działania 

już zostały podjęte, a jakie są w planach, 

 w zakresie oświaty powinny znaleźć się: wyniki egzaminów uczniów szkół 

podstawowych i gimnazjalnych na tle powiatu i województwa, na co p. wójt 

odpowiedziała, że dane takie są corocznie umieszczane w raporcie o stanie oświaty, w 

związku z tym Radny p. Patryk Frendowski stwierdził, że warto byłoby chociaż 

ogólnie o tym wspomnieć, dalej zasugerował, że powinno umieścić się w raporcie 

dane określające odsetek osób w wieku 18-24 lat, z wykształceniem, co najwyżej 

gimnazjalnym, którzy nie kontynuują nauki, informacje o programach nauczania z 

uwzględnieniem potrzeb rynku pracy, informacji o losach absolwentów gminnych 

szkół, informacji, jak rozwiązywane są problemy oświaty, czy są programy pracy z 

dziećmi i młodzieżą niepełnosprawną, czy gmina pracuje nad zapewnieniem pomocy 

psychologicznej szkołom, która jest w obecnych czasach niezbędna, tym bardziej, że 

dzieci np. z orzeczeniami o kształceniu specjalnym jest coraz więcej, czy  założenia 

polityki oświatowej gminy są ujęte w formie dokumentu, jeżeli tak, to przedstawienie 

tych założeń i dodał, że ma świadomość, że zebranie niektórych z powyższych danych 

może być trudne lub wręcz niemożliwe, jednakże należy próbować, aby na tej 

podstawie dostosować np. program nauczania w szkołach, 

 w zakresie polityki społecznej i pracy według radnego powinny się znaleźć 

informacje: o liczbie osób długotrwale korzystających ze świadczeń, o liczbie miejsc 

w domach pomocy społecznej oraz ośrodkach wsparcia np. noclegowniach dla osób 

bezdomnych, o liczbie osób bezdomnych dla których główne miejsce przebywania 

uznaje się daną gminę, choć jak dodał, ma nadzieję, że nie dotyczy to Gminy Poraj, 

wspomniał także, że w raporcie powinien być umieszczony odsetek mieszkańców 

zagrożonych ubóstwem, liczba lokali socjalnych i liczba osób na nie oczekujących, 

stopa bezrobocia z podziałem na płeć i wiek oraz z wyodrębnieniem osób 

niepełnosprawnych, oraz wskaźnik zatrudnienia również z podziałem jak wyżej, a 

także wskazanie liczby gospodarstw domowych bez osób pracujących, 

 w zakresie polityki mieszkaniowej powinny zostać przedstawione informacje: czy 

gmina prowadzi jakąś politykę mieszkaniową, jeżeli tak, to jaką,  czy gmina posiada i 

jaką ilość mieszkań komunalnych nowych i wyremontowanych, jaka jest liczba osób 

oczekujących na takie mieszkania i czy występują i ewentualnie w jakiej liczbie tzw. 

pustostany, 

 w zakresie kultury w raporcie powinny zostać umieszczone informacje o liczbie 

wypożyczeń książek w bibliotekach samorządowych na 100 mieszkańców, liczbie 

wydarzeń w instytucjach kultury również na 100 mieszkańców, o frekwencji na takich 

wydarzeniach, co pozwoli określić, czy dane pieniądze zostały dobrze wydane, o 

dostępie do internetu szerokopasmowego czyli nowych technologii, które są potrzebne 
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gminie oraz o wydarzeniach kulturalnych organizowanych w świetlicach czy 

sołectwach, 

 w zakresie usług komunalnych czyli zaopatrzenia w wodę  i energię informacje o 

liczbie i procentowych odsetkach odbiorców przyłączonych do sieci gazowej oraz 

energetycznej, co również świadczy o tendencji rozwojowej, w zakresie gospodarki 

odpadami: informacje o liczbie dzikich wysypisk, jego zdaniem warto również 

przygotować plan zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa na co najmniej 

15-letni horyzont czasowy i które będą aktualizowane w odstępach 3-5 lat, gdyż to są 

problemy, przed którymi z pewnością gmina zostanie postawiona, powinna się 

również w raporcie znaleźć informacja z zakresu ewidencji zbiorników 

bezodpływowych czyli szamb i oczyszczalni przydomowych, 

 w zakresie transparentności pracy władz gminy zwrócił uwagę na: długi czas 

oczekiwania na protokoły szczególnie z komisji i zaproponował p. Wójt rozważenie 

usprawnienia tych działań, brak protokołów i nagrań online z komisji na Bip Urzędu 

Gminy, których oczywiście nie ma obowiązku umieszczać, ale nie ma również do tego 

przeciwwskazań oraz miał zastrzeżenia, co do tego, że sesje i komisje są zwykle 

organizowane w godzinach pracy mieszkańców, 

 w zakresie transportu warto wskazać liczbę pociągów zatrzymujących się na stacji 

PKP w gminie, liczbę autobusów komunikacji dalekobieżnej również zatrzymujących 

się w gminie oraz jakie są to kierunki i z jakim obłożeniem, oprócz tego powinna być 

informacja o procentowym udziale nawierzchni asfaltowych, utwardzonych i 

nieutwardzonych na ogólną długość dróg gminnych, mile widziana byłaby także 

informacja o liczbie kilometrów wyremontowanych dróg gminnych w danym okresie, 

stan dróg według Systemu Oceny Stanu Nawierzchni z podziałem na poszczególne 

kategorie dróg publicznych znajdujących się na obszarze gminy i odsetek dróg 

gminnych, które podniosły swój standard w danym roku, 

 w zakresie ochrony środowiska i obecnego coraz częściej smogu powinny pojawić się 

informacje dotyczące liczby dni z przekroczeniem 24-godzinnego poziomu 

dopuszczalnego dla pyłu PM10, podkreślając jednocześnie jak ważny jest czujnik 

smogu, którego podwyższone wskaźniki powinny zaniepokoić społeczeństwo, gdyż 

obrazuje jak nawzajem mieszkańcy się trują, oprócz tego warto również przedstawić 

liczbę mieszkańców narażonych na hałas drogowy według przedziałów przekroczeń 

ustalonych w rozporządzeniu ministra środowiska, ważny jest także udział lasów w 

powierzchni ogółem, stan ekologiczny jezior i rzek  oraz liczba spraw zgłoszonych i 

załatwionych przez Urząd Gminy z zakresu ochrony środowiska, 

 w zakresie bezpieczeństwa należy przedstawić: procentowy wskaźnik poczucia 

bezpieczeństwa mieszkańców, zakres i sposób współpracy z Policją, informacje 

odnośnie programów prewencyjnych dla młodzieży, mapę miejsc niebezpiecznych, 

które powinny być monitorowane, 

 w zakresie spraw administracyjnych powinno się wskazać: przeciętny czas 

oczekiwania na załatwienie spraw przez urząd, wskaźnik zaskarżenia decyzji wójta, 

odsetek decyzji uchylonych przez Samorządowe Kolegium Odwoławcze lub 

wojewodę, odsetek decyzji uchylonych przez Wojewódzki Sąd Administracyjny, 

liczbę skarg na działalność organów gminy i samorządowych jednostek 

organizacyjnych oraz ocenę zadowolenia mieszkańców z obsługi przez urząd, 

 w zakresie partycypacji obywatelskiej powinno się wskazać odsetek projektów uchwał 

rady gminy, które zostały poddane konsultacjom społecznym z podziałem na formy 

konsultacji i liczbę uczestników, warto również wskazać liczbę zgłoszonych i 

zrealizowanych inicjatyw lokalnych a także kwotę przeznaczoną z budżetu gminy na 

ten cel, dobrze byłoby poinformować o frekwencji na zebraniach wiejskich 
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dotyczących funduszu sołeckiego, zwrócił uwagę także na możliwość utworzenia 

budżetu obywatelskiego,  

 według Radnego p. Patryka Frendowskiego Raport o stanie Gminy powinien być 

również rozpatrywany przez komisje rady, wskazane jest również większe 

zaangażowanie zarówno radnych jak i urzędników w pracach komisji nad 

poszczególnymi tematami, 

 w zakresie osób starszych i niepełnosprawnych dobrze byłoby przedstawić kwestię 

barier architektonicznych w instytucjach gminnych, tzn. wskazać, czy są windy, 

podjazdy i specjalne miejsca parkingowe, 

 w raporcie powinno być również miejsce na: aktualną strategię rozwiązywania 

problemów społecznych, na strategię przeciwdziałania wykluczeniom społecznym 

oraz na informacje w jakim zakresie gmina wspiera rozwój przedsiębiorczości, co jest 

niezwykle istotne dla pozyskania inwestorów; 

 Przewodniczący p. Sylwester Sawicki zwrócił się do Przewodniczącego Komisji Doraźnej 

ds. Statutu Gminy Poraj p. Grzegorza Bojanka z sugestią, że tak długie wypowiedzi 

powinny skutkować zmianą zapisu w statucie wydłużające czas trwania sesji przynajmniej 

do 12 godzin; 

 p. Urszula Grzywacz pochwaliła wypowiedź Radnego p. Frendowskiego wskazującą 

konkretne rady i przeprosiła, że z powodu pilnych obowiązków zawodowych niestety nie 

może zostać dłużej na sesji, aby móc wypowiedzieć się w sprawie raportu; 

 Radny p. Krzysztof Klimek powiedział: 

 Raport o stanie Gminy Poraj jest dokumentem jego zdaniem bardzo dobrze 

przygotowanym, stanowiącym esej zawierający wytyczne wskazujące, którą drogą 

należy iść i z jakich niestety zrezygnować, 

 z dokumentu tego wynika, że żadne pieniądze nie zostały wyrzucone w błoto, tylko 

były zawsze na coś przeznaczone m.in. na szkoły, straże, ośrodek zdrowia, GOK itd., 

 przypomniał, że będąc wcześniej radnym pamięta, że nigdy nie było sytuacji, aby 

ktokolwiek, kto potrzebował pomocy z mieszkańców czy np. stowarzyszeń jej nie 

uzyskał, 

 podkreślił, że te 23 mln zadłużenia, nie pojawiły się przecież nagle w 2018 r., tylko 

latami się pogłębiały z uwagi na to, że cały czas coś było robione, typu: budowa 

oczyszczalni, przedszkola oraz wiele innych ważnych rzeczy, 

 przypomniał również, że nawet obecnie podczas rozmów komisji Rady Gminy i wójta 

z nauczycielami była chęć pomocy i poszukania sposobu na rozwiązanie problemów, 

podobny zresztą był odzew na potrzeby kierownika ośrodka zdrowia czy biblioteki 

gminnej, 

 stwierdził, że wydatkowane pieniądze widać choćby na prezentowanych zdjęciach 

obiektów, z których wszyscy korzystają i dodał, że z pewnością każdemu zależy na 

tym, aby było tylko lepiej; 

 Przewodniczący udzielał kolejno głosu mieszkańcom, którzy zgłosili chęć zabrania głosu 

w sprawie Raportu o stanie Gminy Poraj i poprosił o wypowiedź p. Andrzeja 

Ludwikowskiego; 

 p. Zdzisława Polak zwróciła uwagę, że było z jej strony zgłaszane, że chciałaby zabrać 

głos wcześniej z uwagi na sesje w Starostwie Powiatowym w Myszkowie, na co 

Przewodniczący powiedział, że obowiązuje kolejność zgłoszeń i z pewnością zdąży się 

wypowiedzieć; 

 p. Andrzej Ludwikowski: 

 powiedział, że szczególnie podoba mu się perspektywa budowy drugiego ujęcia wody 

pitnej w Kuźnicy Starej, co jest niezwykle istotne dla mieszkańców, 
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 stwierdził, że w perspektywie tej powinno znaleźć się również przygotowanie do 

remontu modernizacyjnego oczyszczalni w Poraju, która została oddana do 

eksploatacji w 1998 r. a  w 2006 r. został przeprowadzony jej remont, 

 przypomniał, że w 2018 r. gmina zleciła przygotowanie koncepcji gruntownego jej 

remontu i przedstawiła dwa warianty, dlatego też poprosił o wzięcie tego pod uwagę, 

przede wszystkim dlatego, że jest to największa oczyszczalnia w gminie, 

 zwrócił również uwagę na konieczność wykonania ścieżki rowerowej przebiegającej 

od Centrum Przesiadkowego w Poraju, wzdłuż zalewu aż do ścieżki rowerowej w 

Masłońskim i dodał, że obecnie Centrum Przesiadkowe w Poraju jest wizytówką 

Poraja, a on sam uważa tę inwestycję za bardzo udaną; 

 p. Edward Mizera: 

 powiedział, że zadłużenie gminy wynika głównie z tytułu pożyczek, które w 

większości zostały przeznaczone na kanalizację, przy dużym udziale środków 

unijnych skierowanych na te cele, 

 podkreślił, że od 18 lat służy mieszkańcom i współpracuje z Urzędem Gminy,  

 stwierdził, że pieniądze nie zostały zmarnowane, co zresztą widać, jak wyglądała 

gmina za Ś.p. wójta p. Szczerbaka, a jak wygląda teraz po wójcie p. Stacherze i 

posłużył się przykładem Kina Bajka i dodał, że życie zweryfikuje, czy dane 

inwestycje były potrzebne, 

 zauważył, że jego zdaniem faktycznie dług gminny powinien być dokładnie 

przedstawiany, tym bardziej, że jest to sytuacja niebezpieczna, jednakże podkreślił, że 

ustosunkowanie się Regionalnej Izby Obrachunkowej do programu naprawczego 

świadczy, że wszystko idzie w dobrym kierunku, 

 ucieszył się, że jest zaplanowana modernizacja ulicy Ludowej w Choroniu i zwrócił 

się z prośbą, aby pomyśleć nad kostką na ulicy Zielonej, gdzie został zamknięty rów, 

 w temacie zadłużenia mieszkańców z tyłu płatności za odbiór odpadów zaproponował, 

aby podobnie jak w innych gminach deklaracje sporządzać na kilka osób dorosłych, a 

nie na jedną, która często okazuje się bezrobotna; 

 p. Zbigniew Rajczyk zrezygnował z zabrania głosu; 

 p. Zdzisława Polak: 

 odniosła się do słów p. wójt przedstawionych w raporcie, mówiących o tym, że plan 

postępowania naprawczego nakłada ograniczenia, które nie powodują obniżenia 

jakości życia mieszkańców, twierdząc, że jest to nieprawda, gdyż jej zdaniem plan 

naprawczy wprowadza wiele niedogodności takich jak: brak funduszu sołeckiego, 

ograniczenie zatrudnienia, zakaz udzielania dotacji, zakaz zaciągania pożyczek czy 

zakaz promocji, 

 stwierdziła, że program naprawczy został przyjęty jako ostatnia deska ratunku przed 

upadłością gminy i powinien być realizowany mimo pewnych ograniczeń, a 

tymczasem jej zdaniem nie był on przestrzegany przez p. wójt, gdyż zatrudnienie 

zamiast maleć wzrosło do 83 osób, wzrosło również wynagrodzenie pracowników o 

ok. 1 mln zł, dochody budżetu wykonano tylko w 78,8% a wydatki w 79,29%, w tym 

wydatki bieżące stanowią aż 83,84% i wydatki majątkowe tylko 16,16%, zadłużenie 

gminy wzrosło przez zadłużenie Spółki Poreco na 3,5 mln obligacji, gdzie do spłaty 

jest 4,7 mln zł, 

 wspomniała o środkach pozyskanych ze środków zewnętrznych w wysokości 8 mln zł, 

tj. subwencji oświatowej z MEN-u, do której drugie tyle należy dołożyć, aby utrzymać 

gminną oświatę i zwróciła uwagę, że wykresy graficzne, o których wspomniał Radny 

p. Frendowski, obrazujące strukturę dochodów i wydatków są źle wykonane, 
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 jej zdaniem nie zrobiono żadnych zmian w oświacie, gdyż z raportu wynika, że w 

gminie jest szkoła, gdzie na jednego nauczyciela przypada dwóch uczniów, a 

otrzymana subwencja na ucznia wynosi 7.130,00 zł rocznie, a faktyczny wydatek 

gminy to 17 tys. zł, dlatego też zwróciła się do p. wójt, aby coś z tym zrobić, 

 odniosła się o działu 10 raportu, gdzie jest informacja o tym, że wydatki Spółki Poreco 

na kanalizację w Jastrzębiu wyniosły 1,327 mln zł, co według niej jest pomyłką, gdyż 

jest to wydatek gminy a nie spółki, 

 powiedziała, że Spółka Poreco nie ma się czym pochwalić, gdyż odebrała tylko 26 

przyłączy wodociągowych i 5 kanalizacyjnych, awarii na sieci wodociągowej było aż 

36, wydobycie wody w 2018 r. wyniosło 738 tys. m
3 

z czego sprzedano tylko 412 tys. 

m
3, 

co oznacza, że straty wody wyniosły aż 336 tys. zł, co stanowi 45% w stosunku do 

wydobycia i dodała, że to wszystko ma wpływ na cenę wody, którą mieszkańcy muszą 

płacić, a która na przestrzeni 8 lat wzrosła ponad 100%, 

 zapytała, czy radni otrzymali sprawozdania finansowe ze Spółki Poreco za 2017 i 

2018 rok, gdyż sama chętnie się z nimi zapozna, 

 zapytała także, czy została uregulowana sprawa hydrantu usytuowanego na prywatnej 

posesji ulicy Krótkiej w Jastrzębiu, gdyż w tej chwili nie ma do niego dostępu, 

 zakwestionowała stan zatrudnienia w Gminnym Ośrodku Kultury, gdyż jej zdaniem 

należy również uwzględnić pracowników zatrudnionych na umowy zlecenie, 

 chciała wiedzieć, dlaczego do stanu zadłużenia nie wliczono zadłużenia Spółki 

Poreco, co powodowało, że dane w sprawozdaniach do RIO były niewłaściwe, 

 stwierdziła, że Komisja Rewizyjna nie rozpatrzyła sprawozdania finansowego za 2018 

rok, na co zwróciło również uwagę RIO, a co jest obowiązkiem wynikającym z 

ustawy o finansach publicznych, 

 powiedziała, że przychody uzyskane z emisji obligacji w 2018 r. w kwocie 12.559,00 

zł miały zostać wydatkowane w całości na spłatę kredytów i pożyczek wcześniej 

zaciągniętych a okazało się, że zostało na to przeznaczonych tylko 8.321.442,80 zł a 

reszta poszła na spłatę pożyczki zaciągniętej w Magellanie, na co nie było  pozwolenia 

RIO i został przekroczony wskaźnik spłaty zobowiązań w stosunku do dochodów, 

czym naruszono art. 243 ustawy o finansach publicznych, 

 poprosiła o wyjaśnienie, co oznaczają tzw. inne zobowiązania, które pojawiły się w 

tab. nr 14 raportu w kwocie 1,755  mln zł w bilansie otwarcia i 850 tys. zł w bilansie 

zamknięcia oraz 400 tys. zł w tab. nr 11 sprawozdania, 

 poprosiła również o wyjaśnienie, dlaczego w raporcie o stanie gminy jedne dane są 

prawidłowo podawane tzn. za 2018 r. a w wielu przypadkach dane dotyczą lat od 2010 

do 2018, czy od 2014 do 2020, 

 reasumując stwierdziła: słabe wykonanie budżetu za 2018 r. zarówno w dochodach jak 

i wydatkach, szczególnie majątkowych przy wzroście zadłużenia z 24,7 mln zł do 

ponad 27 mln zł, nierealizowanie programu naprawczego, brak terminowości w 

płatnościach zobowiązań ZUS. 

 

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki zwrócił uwagę p. Polak, że znacznie przekroczyła czas 

swojej wypowiedzi i zarządził przerwę w obradach. 

Po przerwie głosu udzielił kolejnej osobie z listy. 

 

 p. Jolanta Holi w imieniu mieszkańców Żarek Letniska odczytała następujące informacje: 

 w ŻL od 16 lat funkcjonuje Komitet Kanalizacyjny, którego jest przewodniczącą, a 

mieszkańcy ŻL dali swoje wkłady pieniężne na budowę sieci kanalizacyjnej, a w 
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zamian za to po tylu latach doczekali się funkcjonowania oczyszczalni tylko dla 30 

domów, bo tylko tyle jest podłączonych do kanalizacji, 

 do oczyszczalni płyną ścieki z Nadwarcia, natomiast te z ŻL wywożone są 

beczkowozami, za które trzeba dużo płacić, natomiast z wielu posesji położonych 

wzdłuż rzeki Czarki ścieki wpływają właśnie do niej, następnie do basenu 

kąpielowego, do rzeki Warty i oczywiście do zalewu porajskiego, 

 cała dokumentacja zdjęciowa i protokólarna w tej sprawie jest od wielu lat w Urzędzie 

Gminy a władze nie zajmując się tą sprawą narażają mieszkańców na kąpiele w 

wodzie zanieczyszczonej ściekami, 

 zapytała, dlaczego zamiast pozyskać środki na remont niecki basenowej zdecydowano 

się na jego zamknięcie, co spowoduje, że ŻL stracą swoją atrakcyjność a sklepikarze 

dochody, 

 mieszkańcy tracący nadzieję na budowę kanalizacji wycofują swoje wkłady pieniężne 

i przy okazji robią kłopot, gdyż trzeba z nimi jeździć do banku do Częstochowy, 

 od wielu lat mówiono, że nie są robione drogi w ŻL z powodu braku kanalizacji i 

okazuje się, że nie ma ani kanalizacji ani dróg i chciała wiedzieć, kiedy w końcu 

gmina pozyska środki na ten cel, 

 obowiązuje ustawa, która nakazuje skanalizowanie wszystkich sołectw pod rygorem 

nakładania kar finansowych na gminę, 

 radni obecnej kadencji nie zadbali o to, żeby zabezpieczyć w budżecie środki 

finansowe na budowę choć jednego etapu kanalizacji w ŻL, czy na budowę dróg, 

 z budżetu zaplanowano przeznaczyć nędzne 20 tys. zł na remont amfiteatru, za które 

niewiele można wykonać, 

 jedyne, co się udało zrobić gminie, to pozyskać od Skarbu Państwa działki w centrum 

ŻL, w związku z tym szczególnie podziękowała Radnej Powiatowej p. Zdzisławie 

Polak za inicjatywę i okazaną pomoc w tej sprawie; 

 p. Elżbieta Sitek, jako nauczyciel i była radna odniosła się do spraw związanych z oświatą: 

 nauczyciele i dyrektorzy szkół nie są odpowiedzialni za to, że wysokość subwencji 

oświatowej nie pokrywa wszystkich potrzeb związanych z funkcjonowaniem oświaty 

w gminie,  

 duża ilość zatrudnionych nauczycieli jest spowodowana przede wszystkim tym, że są 

aż 72 oddziały w gminnych placówkach oświatowych, klasy są dość liczne, są 

również dzieci z niepełnosprawnościami i różnego rodzaju orzeczeniami, do pracy z 

dziećmi w przedszkolach również nie wystarczy jeden nauczyciel, gdyż trudno 

jednocześnie wyjść z dzieckiem do toalety i przypilnować resztę przedszkolaków, w 

związku z czym są zatrudnione osoby do pomocy, 

 oszczędności w oświacie również mają miejsce przy współpracy dyrekcji z p. wójt, 

 reforma oświatowa spowodowała, że wiele nauczycieli pracujących do tej pory w 

gimnazjum i uczących np. chemii czy fizyki musi przemieszczać się pomiędzy 

szkołami, ona sama była zatrudniona w 3 placówkach i dodatkowo pracowała w 

Koziegłowach z dziećmi niepełnosprawnymi, co jest niezwykle trudne, gdyż wymaga 

czasu i odpowiedniego przygotowania się pod kątem każdego ucznia, dodała, że 

wyjeżdżała do pracy o godz. 7
00 

a wracała ok. godz. 16
00 

, więc w tej sytuacji nasuwa 

się pytanie o 18 godz. tydzień pracy nauczyciela wynikający z przepisów, 

 podkreśliła, że przez kilka lat pracowała z dziećmi o różnym stopniu 

niepełnosprawności, co wymagało opracowania dla każdego dziecka z osobna 

indywidualnego programu nauczania, ciągłej i stałej współpracy z dyrekcją i 

rodzicami tych dzieci  oraz samorządem, i podkreśliła, że jest to naprawdę ciężka 

praca, 
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 zapewniła, że dyrektorzy szkół małymi krokami starają się wyposażać klasy w 

pomoce dydaktyczne, niezwykle kosztowne, niezbędne do prowadzenia przedmiotów 

ścisłych, których do tej pory nie było w szkołach podstawowych, 

 wspomniała, że nauczyciele starają się uczyć dzieci, aby umieli cieszyć się z małych 

rzeczy, natomiast dookoła obserwuje się wylewający się hejt, którego sama osobiście 

doświadczyła będąc radną i stwierdziła, że w ten sposób daleko się nie zajdzie, 

 podkreśliła, że p. wójt otrzymała pozytywną opinię RIO, co prawda z zastrzeżeniami, 

ale według niej z pewnością weźmie je pod uwagę i będzie się starać wyprowadzić 

gminę z długów; 

 p. Mariusz Karkocha wypowiedział się głównie w kontekście funkcjonujących straży 

pożarnych i związanego z nimi bezpieczeństwa: 

 według niego na przedstawionej prezentacji widać jak wiele zostało zrobione w 

Gminie Poraj, 

 przypomniał, że 8-9 lat temu zaplanowano wspólnie z byłym Wójtem p. Łukaszem 

Stacherą, aby bezpieczeństwo w Gminie Poraj było na wysokim poziomie, 

 podkreślił, że straże posiadają odpowiedni sprzęt, samochody i wyszkoloną kadrę 

strażaków, co jest bardzo dobrze oceniane zarówno przez Powiatowe Straże Pożarne 

jak i przez Zarząd Wojewódzki w Katowicach, a co jest wspólną zasługą zarówno 

wójta, poprzednich rad jak i druhen i druhów, którzy ratują mienie i życie drugiego 

człowieka, 

 podziękował obecnej radzie za zainteresowanie sprawami straży pożarnej, okazane 

podczas komisji Rady Gminy, na której był obecny, 

 zaznaczył, że strażacy jadąc na akcję ratują ludzi bez względu na to do jakiej opcji 

politycznej należą, 

 powiedział, że cały czas jest robionych wiele projektów skierowanych szczególnie do 

dzieci i młodzieży po to, aby w przyszłości mogli również działać w straży dla 

zachowania bezpieczeństwa mieszkańców, 

 nawiązując do sprawy zadłużenia gminy stwierdził, że za zrzucaniem przez państwo 

wielu obowiązków na samorządy powinny iść przede wszystkim środki finansowe, a 

niestety tak się nie dzieje, i to radni często muszą podejmować decyzje, jak rozdzielić 

budżet, aby zaspokoić pojawiające się potrzeby, 

 w takiej sytuacji ciężko zdecydować, co jest najważniejsze: bezpieczeństwo, oświata 

czy może zdrowie, 

 poinformował, że koszt wyszkolenia i zapewnienia pełnego umundurowania 

gminnego strażaka  wynosi 6 tys. zł, w związku z tym za 300 tys. zł można wyszkolić 

ok. 50 strażaków, a przecież trzeba wziąć jeszcze pod uwagę samochody, sprzęt, 

paliwa, ubezpieczenia, co oznacza, że ta kwota dla niektórych z pewnością duża w 

przypadku straży pożarnych wcale nie jest wysoka, 

 jeszcze raz podkreślił, że bezpieczeństwo w Gminie Poraj jest na bardzo wysokim 

poziomie, straże posiadają 4 nowe samochody, których zakup też miał wpływ na 

obecne zadłużenie, a dodatkowo potrzebny jest nowy samochód dla OSP w Poraju, 

którego koszt wynosi ok. 1 mln zł, 

 życzył wszystkim, aby praca w obecnej kadencji była owocna, polegająca na 

wypracowaniu konsensusu w podejmowanych decyzjach;    

 Wójt p. Katarzyna Kaźmierczak: 

 podziękowała za wszystkie wypowiedzi w sprawie raportu, jednocześnie zaznaczając, 

że z pewnością nie odniesie się dziś do wszystkich, choćby z przyczyn czasowych, 

 w nawiązaniu do wypowiedzi Radnego p. Grzegorza Bojanka i wspomnianych 

wyjaśnień Fundacji Batorego przytoczyła zapis art. 28aa ustawy o samorządzie 
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gminnym dotyczącym raportu o stanie gminy i odczytała komentarz  do tego zapisu 

opublikowany przez Związek Miast Polskich, mówiący o tym, że przepis ten jest 

wadliwie sformułowany, gdyż utożsamia stan gminy z działalnością wójta i 

stwierdziła, że na szczęście udało się tego uniknąć, chociaż część osób faktycznie 

widziało podstawy do rozliczenia wójta, tylko w tym wypadku nasuwa się pytanie za 

jaki okres, choć jak sama wielokrotnie podkreśla nie uchyla się przed tym, że jest 

ciągłość władzy, 

 stwierdziła, że będąc na miejscu Radnego p. Grzegorza Bojanka miałaby dokładnie 

takie same dylematy tzn. czy oceniać człowieka, czy oceniać poprzednika, którego 

stanowisko ona kontynuuje, 

 powiedziała, że zdecydowaną większość zgłoszonych uwag, refleksji i konkretnych 

rad weźmie sobie do serca i dodała, że bardzo jej się spodobał pomysł Radnego        

p. Patryka Frendowskiego dotyczący analizy porównawczej, co może będzie trudne 

do zrobienia na każdym etapie, ale w przyszłym roku jak najbardziej uzasadniony, 

gdyż będzie znany stan przed i stan po i nie będzie dylematu, kogo tak naprawdę się 

ocenia i udziela, bądź nie wotum zaufania, 

 w związku ze sprawami finansowymi, które budzą najwięcej kontrowersji 

przypomniała, że na ostatniej sesji radni przyjmowali nową uchwałę zmieniającą 

Wieloletnią Prognozę Finansową dlatego, że zmieniły się przepisy i to co było 

zaliczane w poczet zobowiązań zostało przeniesione do innej rubryki, podkreśliła, że 

gmina ma zobowiązania, które spłaci, ale jednocześnie w miejsce tych zobowiązań 

zostanie trwała rzecz, jak choćby ziemie nad zalewem, 

 zapewniła, że Raport o stanie gminy został stworzony z największą troską o 

przejrzystość, aby pozostawić jak najmniejsze pole do wyobraźni, rozwijania jakiś 

wątków, czy też do pomówień, bo w takiej kategorii traktuje wystąpienie p. Polak, 

 jeszcze raz podziękowała za udział w debacie, która jest pierwszą tego typu w historii 

gminy i porosiła radnych o udzielenie jej wotum zaufania, ponieważ dla niej będzie to 

zielone światło, które pozwoli pójść dalej. 

 

7. Wystąpienie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z wnioskiem do Rady 

Gminy Poraj o udzielenie Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania. 
Głos zabrał Przewodniczący Komisji Rewizyjnej p. Łukasz Boroń, który odczytał 

wniosek tejże komisji skierowany do radnych o udzielenie Wójtowi Gminy Poraj wotum 

zaufania stanowiący zał. nr 24 do protokołu.  

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania. 
 Projekt uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania (zał. nr 

25) został odczytany przez Wiceprzewodniczącego p. Krzysztofa Klimka. 

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki poprosił o zabranie głosu Radcę prawnego p. Monikę 

Stańczyk-Mroczko, która  przypomniała, że powyższą uchwałę Rada Gminy podejmuje 

bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady a następnie zarządził głosowanie. 

 

Uchwała Nr 60(VIII)19 w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj wotum zaufania – 

zał. nr 26 została podjęta 11 głosami „za” przy 4 głosach przeciwnych. Wynik głosowania 

imiennego stanowi zał. nr 27 do protokołu. 

 

Ad. 9 Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Poraj za 2018 rok. 

Absolutorium dla Wójta Gminy. 
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Przewodniczący Rady stwierdził, że Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy za rok 2018 

zawarte w Zarządzeniu Wójta Gminy Poraj Nr 3/2019/B z 29 marca 2019 roku – zał. nr 28  

oraz Sprawozdanie finansowe – zał. nr 29 było przedmiotem analizy Komisji Rady oraz 

kontroli Komisji Rewizyjnej i udzielił głosu:  

9.1 Skarbnikowi Gminy p. Annie Kukla, która zapoznała uczestników sesji z Uchwałą Nr 

4200/VI/83/2019 z dnia 26 kwietnia 2019 r. VI Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej (RIO) w Katowicach w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta 

Gminy Poraj sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2018 rok wraz z informacją o 

stanie mienia komunalnego – zał. nr 30 do protokołu; 

9.2  Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej p. Łukaszowi Boroń, który przytoczył treść: 

 Wniosku z uzasadnieniem Komisji Rewizyjnej (KR) do Rady Gminy Poraj z dnia 20 

maja 2019 r. o udzielenie absolutorium dla Wójta Gminy – dokument ten stanowi zał. 

nr 31 do protokołu, 

 Uchwały Nr 4200/VI/109/2019 z dnia 3 czerwca 2019 r. VI Składu Orzekającego RIO 

w Katowicach w sprawie zaopiniowania wniosku KR Rady Gminy Poraj – zał. nr 32. 

Następnie o głos poprosiła Wójt Gminy Poraj p. Katarzyna Kaźmierczak, która powiedziała, 

że pozytywna opinia RIO o wykonaniu budżetu za poprzedni rok utwierdziła ją w 

przekonaniu, że wybrana droga jest drogą dobrą i zwróciła się do radnych o udzielenie jej 

absolutorium. 

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki zarządził dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania 

budżetu, w której głos zabrali: 

 Radna p. Ewa Masłoń: 

 wyraziła stanowczy sprzeciw wobec prowadzonej polityki finansowej w Gminie Poraj 

w okresie od 1 stycznia do 21 listopada 2018 r., 

 stwierdziła, że Wójt p. Katarzynie Kaźmierczak w ubiegłym roku przypadł za krótki 

okres pracy, aby móc wprost ocenić jej działania, jednakże z perspektywy kilku 

ostatnich miesięcy z pewnością każdy ma wyrobione zdanie na temat funkcjonowania 

urzędu, 

 dodała, że dla niej dysponowanie finansami gminy przez całą poprzednią kadencję 

było karygodne, co potwierdzają zarówno desperacka wirtuozeria finansowa w 

przypadku Poreco, czyli jak jednym podpisem dorobić 1 mln długu gminie przy 

jednoczesnym wniesieniu aportem wartości materialnych do spółki, wypuszczanie 

obligacji czy podwyżki dla pracowników Urzędu Gminy w trakcie obowiązywania 

programu naprawczego - za co jednak p. Wójt bezpośrednio nie odpowiada – ocena 

realizacji budżetu, za który w pełni będzie odpowiadać p. Kaźmierczak będzie 

możliwa w przyszłym roku, 

 zauważyła również, że w trakcie trwania programu postępowania naprawczego 

niedopuszczalny jest również sponsoring, który jednak w przypadku Gminy Poraj był 

ogromny, co potwierdziły m.in. zdjęcia z października ubiegłego roku, kiedy to 

poprzedni Wójt i Przewodniczący Rady otrzymali nagrody w ramach podziękowania 

za wspieranie Włókniarza Częstochowa, 

 przypomniała, że jej najistotniejszym założeniem przy kandydowaniu w wyborach 

samorządowych było reprezentowanie oddolnych potrzeb mieszkańców, a nie partie 

polityczne, co skutkowało tym, że wystartowała z niezależnego komitetu, 

 wspomniała, że jej celem było, aby radni wspólnie z wójtem od samego początku 

dobrze się poznali i dali sobie szansę na współpracę, której niestety nie dano jej, w 

momencie kiedy chciała przewodniczyć Komisji ds. oświaty, przez co mogłaby 

zaprezentować swoje doświadczenie, zaangażowanie i plany w zakresie szkolnictwa i 
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dodała, że w tej kwestii chodziło o to, aby było szybko, gdyż z góry było wiadomo, 

kto wygra, dodała, że podobnie było z szybkim uchwalaniem budżetu bez dyskusji w 

komisjach, co powoduje, że taki styl rządów źle wygląda i  przynosi złe skojarzenia, 

 przypomniała również, że była sugestia zaplanowania chociaż jednej sesji w 

godzinach popołudniowych, co jednak do tej pory nie nastąpiło oraz zwróciła uwagę 

na niewłaściwą politykę informacyjną w gminie, choć jak dodała, powoli zaczyna się 

to zmieniać i pochwaliła wystąpienie Radnego p. Grzegorza Bojanka, który we 

współpracy w pracownikami Ref. finansowego rozwiał nieścisłości dotyczące 

finansów,  

 stwierdziła, że p. Wójt z pewnością stara się poprawić sytuację gminy, jednak jej 

zdaniem powinna ona zdecydowanie wdrożyć bardziej śmiałe, radykalne i z 

pewnością niepopularne kroki,  gdyż po 8 latach tłustych niestety nadeszły takie, 

kiedy pora zacisnąć przysłowiowego pasa oraz dodała, że liczy na to, że będzie się 

mówić o tym w jasny i szczery sposób oraz, że mieszkańcy wykażą zrozumienie w 

obliczu tego, co dzieje się w naszej gospodarce, 

 zwróciła się do byłych radnych obecnych na sali: p. Sawickiego, p. Mizery,                 

p. Ludwikowskiego, p. Rajczyka i p. Karkochy z pytaniem, co będą mieli do 

powiedzenia w momencie, kiedy finanse jeszcze się pogorszą z powodu konieczności 

wykupu w 2021 r. obligacji, których emisję popierali, 

 stwierdziła, że ma nadzieję, że uda się wspólnie wypracować mądre i realne 

rozwiązanie, które będzie możliwe wtedy, gdy wysłucha się głosów z zewnątrz 

również tych niewygodnych, wykorzysta się najlepsze pomysły, których nie brakuje 

radnym oraz weźmie się pod uwagę potrzeby mieszkańców, na które należy 

racjonalnie odpowiadać, co nie jest łatwe z powodu braku środków, 

 stwierdziła, że przy wykorzystaniu potencjału radnych a także wielu oddanych i 

kompetentnych pracowników urzędu i jednostek podległych wójt jest w stanie 

drobnymi krokami odbudować Gminę Poraj, musi tylko stanowczo odciąć się od 

poprzednich rządów i wprowadzić radykalne działania, dodała także, że ma nadzieję, 

że jej wypowiedź p. Wójt przyjmie jako konstruktywną krytykę oraz  chęć dodania jej 

otuchy i wsparcia w podejmowaniu niewygodnych decyzji,  

 zaznaczyła, że zgodnie z orzecznictwem NSA absolutorium dotyczy wykonania 

budżetu, a nie odnosi się do całokształtu działalności wójta, dlatego też musi jako 

funkcjonariusz publiczny trzymać się litery prawa i podejmować decyzje w oparciu o 

prawomocne akta, co oznacza, że nie może podważać kompetencji RIO, która wydała 

pozytywną opinię na temat wykonania budżetu, 

 stwierdziła, że z pewnością w odpowiedzi na jej dzisiejszy głos usłyszy wiele 

nieprzychylnych komentarzy, szczególnie w internecie, jednakże bierze za to pełną 

odpowiedzialność, podobnie jak p. Wójt, która musi odpowiadać za realizację budżetu 

za 2018 r. i będzie odpowiedzialna za pełny rok obrachunkowy 2019, przez co będzie 

można realnie ocenić skutki jej działań, 

 na zakończenie życzyła p. Wójt powodzenia w realizacji jej postulatów; 

 Radna p. Jolanta Chmura: 

 wyraziła uznanie i pochwałę dla przemówienia Radnej p. Ewy Masłoń, nie mniej 

jednak ma odmienne zdanie w tym temacie, 

 powiedziała, że nie będzie głosowała „za”, gdyż jej zdaniem ostrzeżenie jest bardzo 

potrzebne każdemu, zarówno dziecku jak i dorosłemu, który podejmuje decyzje 

nietrafione, 

 według niej p. Wójt podjęła kilka nietrafionych decyzji i w kilku sytuacjach 

zachowała się niewłaściwie i nieprofesjonalnie i wystawiła p. Wójt przysłowiową 

„czerwoną kartkę”, 
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 chciała się odnieść do wystąpienia Radcy prawnego i p. Wójt na ostatniej 

nadzwyczajnej VII sesji Rady Gminy, jednakże Przewodniczący zwrócił jej uwagę, że 

obecny punkt porządku sesji dotyczy sprawozdania z wykonania budżetu i 

absolutorium i poprosił o trzymanie się tematu, 

 stwierdziła, że podczas podziału budżetu sołectwo Żarki Letnisko otrzymało tylko 220 

tys. zł, wielokrotnie był podejmowany temat budowy kanalizacji czy budowy dróg w 

tej miejscowości, jej interpelacja z lutego tego roku odnośnie naprawy dróg została 

potraktowana lakonicznie, interpelacja w sprawie oświetlenia została potraktowana 

jako wniosek i skierowana do Ref GK, przez co miała był podobno szybciej 

zrealizowana, co niestety się nie udało, dodała, że w większości odpowiedzi na 

interpelacje wskazuje się, że powinni je załatwiać sami radni, tak jak w przypadku 

oświetlenia każe się ludziom spisywać numery słupów, na których nie świecą lampy, 

podobnie jest w sprawie naprawy dróg, gdzie sugeruje się, że powinna to być 

inicjatywa społeczna, wspomniała również, że zgłaszała sprawę ubytków wody, która 

wynosi ok. 45%, na co podczas jednej z komisji Prezes Poreco stwierdził, że 

sposobem na to może być wymiana wodomierzy, uzyskała również odpowiedź, że 

można badać szczelność rur, ale, że może to być odcinek ok. 5 km, w związku z tym, 

że ekspertyza kosztuje bodajże 600 zł/km, to z pewnością będą to pieniądze 

wyrzucone w błoto, gdyż nie sposób na odcinku z Poraja do Żarek Letniska sprawdzić 

dokładnie, gdzie te ubytki powstają, 

 powiedziała, że wszystko o czym mówi ściśle wiąże się z finansami gminy i dodała, 

że na ostatniej sesji radni otrzymali sygnał, aby nie zarzucać gminy interpelacjami, 

które są mało istotne, gdyż należy zająć się sprawami ważniejszymi, więc zapytała jak 

w takiej sytuacji radni mają działać; 

 Radny p. Waldemar Sitek poinformował, że zagłosuje „przeciw” i zwrócił uwagę na to, że 

budżet na 2019 r., za który odpowiada obecna p. wójt jest bardzo podobny do tego 

ubiegłorocznego, w związku z tym nie widzi żadnych nowych rozwiązań i stwierdził, że w 

tym roku w budżecie jest ponad 900 tys. zł  emisji obligacji, co oznacza, że znów 

będziemy zadłużać gminę oraz dodał, że w roku ubiegłym było ponad 300 tys. zł 

przeznaczonych na umowy zlecenia, przypomniał, że podnosił również kwestię usług 

telekomunikacyjnych, które są także wysokie; 

 Radny p. Patryk Frendowski zwrócił uwagę na to, gdzie można szukać oszczędności, tzn. 

wspomniał o tym, że odpowiedź na jego interpelację, która zresztą została uznana jako 

wniosek otrzymał listem poleconym za potwierdzeniem odbioru 24 czerwca za 

pośrednictwem poczty, gdzie tego samego dnia był w Urzędzie Gminy na posiedzeniu 

komisji, więc bez problemu takie pismo mogło zostać mu przekazane osobiście, 

zasugerował również, że ubytki wody mogą być wynikiem niewłaściwego odnotowania 

pomiaru zużytej wody z uwagi na to, że zdarza się, że stan wodomierzy jest podawany 

bezpośrednio przez mieszkańców, więc pomyłki mogą się zdarzać, dlatego też 

zasugerował, że może należy wypracować jakiś inny model obliczania strat wody, gdyż nie 

jest pewien, że 45% straty wody są spowodowane nieszczelnością rur.  

 

9.3 W związku z brakiem dalszych pytań p. Sylwester Sawicki poprosił 

Wiceprzewodniczącego Rady p. Krzysztofa Klimka o odczytanie poniższych projektów 

uchwał i zarządził głosowanie: 

1) Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu za  2018  rok – zał. nr 33 do protokołu. 

Uchwałę Nr 61(VIII)19 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2018 rok – zał. nr 34 Radni Gminy Poraj 

zatwierdzili w głosowaniu, w którym uczestniczyło 15 radnych. Za przyjęciem Uchwały 
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głosowało 10 radnych, 5 osób było przeciwnych. Wynik głosowania imiennego stanowi zał. 

nr 35 do protokołu. 

 

2) Projekt uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu za 2018 rok – zał. nr 36 do protokołu. 

Przewodniczący p. Sylwester Sawicki przypomniał, że uchwałę w sprawie absolutorium Rada 

Gminy podejmuje bezwzględną większością głosów ustawowego składu Rady.  

Uchwała Nr 62(VIII)19 w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Poraj absolutorium z 

tytułu wykonania budżetu za 2018 rok – zał. nr 37 została podjęta 10 głosami „za” przy 5 

głosach przeciwnych. Wynik głosowania imiennego stanowi zał. nr 38 do protokołu. 

 

Wynik glosowania został przyjęty brawami, po których Przewodniczący zarządził przerwę w 

obradach.  

Posiedzenie opuścił za zgodą Przewodniczącego Radny p. Waldemar Sitek. 

 

10. Podjęcie uchwał w sprawie: 

 
10.1 obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej – zał. nr 39 do protokołu. 

Do powyższego dokumentu radni nie mieli uwag. 

Uchwała Nr 63VIII)19 w sprawie obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej  – zał. nr 40 
została podjęta 14 głosami „za”, 1 osoba nie oddała głosu. Wynik głosowania imiennego 

stanowi zał. nr 41 do protokołu. 

 

10.2 powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników na kadencję 2020-2023 

– zał. nr 42 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący p. Krzysztof Klimek odczytał nazwiska radnych, jako 

kandydatów do przedmiotowego Zespołu. Radni nie mieli uwag do projektu uchwały.  

Uchwała Nr 64(VIII)19 w sprawie powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na 

ławników na kadencję 2020-2023 – zał. nr 43 została podjęta 13 głosami „za” przy 1 głosie 

wstrzymującym się, 1 osoba nie oddała głosu. Wynik głosowania imiennego stanowi zał. nr 

44 do protokołu. 

W skład Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników weszła Radna p. Masłoń Ewa 

jako Przewodnicząca oraz członkowie: p. Rajczyk Bartosz, p. Frendowski Patryk, p. Boroń 

Łukasz i p. Klimek Krzysztof. 

 

10.3 wyrażenia zgody za zamianę nieruchomości – zał. nr 45 do protokołu.  

Powyższy projekt został wykreślony z porządku sesji. 

 

10.4  zmian w budżecie Gminy Poraj na rok 2019 – zał. nr 46 do protokołu. 

Radni nie zgłosili żadnych pytań do powyższego projektu. 

Uchwała Nr 65(VIII)19 w sprawie zmian w budżecie Gminy Poraj na 2019 rok – zał. nr 

47 została podjęta 7 głosami „za” przy 5 głosach wstrzymujących się, 3 osoby nie oddały 

głosu. Wynik głosowania imiennego stanowi zał. nr 48 do protokołu. 

 

10.5 zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej – zał. nr 49 do protokołu. 

Brak uwag do projektu. 

Uchwała Nr 66(VIII)19 w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej – zał. nr 50 została 

podjęta 10 głosami „za” przy 2 głosach „przeciw”, 2 osoby wstrzymały się od głosu i  1 osoba 

nie oddała głosu. Wynik głosowania imiennego stanowi zał. nr 51 do protokołu. 
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11. Sprawy różne. 
Posiedzenie opuściła Radna p. Dagmara Superson-Kosztyła 

Przewodniczący udzielał kolejno głosu: 

 Radny p. Leszek Lach odczytał pismo zatytułowane: Protest rodziców uczniów ze Szkoły 

Podstawowej im. Kpt. Leonida Teligi w Poraju dotyczący wyboru nowego dyrektora 

szkoły, w którym rodzice uczniów i absolwentów (188 podpisów) tejże szkoły wyrazili 

poparcie dla dotychczasowej Dyrektor p. Danuty Służałek-Jaworskiej i w którym jest 

mowa, że konkurs na dyrektora powinien wyłonić najlepszego kandydata na to stanowisko 

a kryteria jakimi sie posługiwano przy wyborze były niewłaściwe i nie powinny wygrywać 

z profesjonalizmem, wieloletnim doświadczeniem i dotychczasowymi osiągnięciami p. 

Służałek-Jaworskiej, które to zostały wymienione w przedmiotowym piśmie np. świetne 

rozpoznawanie potrzeb uczniów; okazywane im wsparcie zarówno ze strony p. dyrektor 

jak i nauczycieli specjalistów pozwalające na to, żeby czuły się w szkole bezpieczne; 

otwartość na inicjatywy uczniów, wywołująca u uczniów poczucie bycia żywą częścią 

szkolnej społeczności; dążenie do wyrównywania poziomu dzieci poprzez organizowanie 

zajęć wyrównawczych, jak również zajęć płatnych oferowanych przez zewnętrzne firmy; 

organizowanie różnego rodzaju uroczystości i konkursów, dzięki którym dzieci czują się 

wyróżnione i  zmotywowane, a rodzice mają szansę zobaczyć efekty codziennej pracy 

szkoły; umiejętność łagodzenia konfliktów i szukania kompromisów; bardzo dobre 

kierowanie równie dobrym zespołem nauczycieli, przez co uczniowie uzyskują bardzo 

dobre wyniki nauczania; wysoka kultura osobista, poczucie taktu i wielki autorytet; 

Pismo to  Radny p. Leszek Lach przekazał na ręce Wójt p. Katarzyny Kaźmierczak. 

 Radna p. Jolanta Chmura: 

 odniosła się do VII nadzwyczajnej sesji, która była dla niej bardzo nieprzyjemną sesją, 

gdyż słowa kierowane przez p. wójt i radcę prawnego pod adresem niektórych 

radnych były bardzo krzywdzące, 

 stwierdziła, że nie rozumie dlaczego na nadzwyczajnej sesji, która była zwołana z 

zupełnie innego powodu głos zabrała p. prawnik, która opowiadała o rozprawie 

sądowej, o której ona, jako radna nie miała pojęcia, do tego nie było to ujęte w 

porządku obrad i dodała, że najgorsze było to, że na koniec nie pozwolono radnym 

odnieść się do tej wypowiedzi, 

 w kontekście tego, że na jednej z komisji radca prawny powiedziała do radnych słowa 

„wasz mentor” wskazując na p. Zdzisławę Polak twierdząc równocześnie, że są 

sterowani przez byłą radną, odpowiedziała, że są radnymi w mniejszości, wysyłają 

interpelacje tak, jak inni radni a odpowiedzi na nie są mało zadawalające wręcz 

lekceważące, a głosowania radnych będących w mniejszości jest bardzo różne, w 

przeciwieństwie do większości, którzy są najczęściej jednogłośni, bezkrytyczni, 

wszystkowiedzący i niczym niezainteresowani, 

 w związku z powyższym zapytała tych radnych, kto jest ich mentorem i tak świetnie 

ich wyszkolił, chciała się dowiedzieć, skąd mają tak świetną wiedzę, 

 na koniec powiedziała, że radni, którzy są w mniejszości zadają pytania, bo wiele 

spraw ich interesuje i chcą się czegoś dowiedzieć i nowego nauczyć i spuentowała to 

stwierdzeniem, że „Mądry człowiek zadaje pytania, a głupcowi wydaje się, że 

wszystko wie”; 

 Radny p. Leszek Lach zwrócił się do Przewodniczącego p. Sylwestra Sawickiego mówiąc, 

że pogubił się na wspomnianej sesji nadzwyczajnej, gdyż nie ma przeciwwskazań do 

udzielenia głosu  radnym, o który prosili i dodał, że tak się nie postępuje; 

 Przewodniczący p. Sylwester Sawicki podziękował za sugestię, z którą się jednak nie 

zgodził twierdząc, że miał prawo tak postąpić, na co Radna p. Jolanta Chmura 

powiedziała, że przecenia on swoje możliwości; 
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 p. Przemysław Bąk Sołtys Kuźnicy Starej przypomniał, w związku z tym, że zaczęły się 

wakacje i przyjeżdżają letnicy o konieczności wyrównania drogi przy działkach 

znajdujących się przy zalewie w Kuźnicy Starej i poprosił o podanie terminu realizacji 

tych robót  oraz zwrócił uwagę, że rowy przy drodze od skrzyżowania w Kuźnicy Starej w 

kierunku Gęzyna, która niedawno była robiona zaczynają się obrywać, dlatego też poprosił 

o sprawdzenie i zdiagnozowanie tego problemu i na koniec pogratulował p. wójt 

absolutorium; 

 Wójt p. Katarzyna Kaźmierczak powiedziała, że ma nadzieję, że w czasie wakacyjnym, 

wolnym od sesji opadną emocje związane z trudnym zakończeniem roku, podziękowała za 

udzielenie absolutorium i okazanie zaufanie, pogratulowała zmieszczenia się w 

statutowym czasie 6 godzi sesji i życzyła wszystkim udanego urlopu; 

 Radny p. Marcin Makuch pogratulował p. wójt i powiedział, że przestrzeganie czasu 

trwania sesji w kontekście panujących upałów jest konieczne. 

 

12. Zamknięcie sesji.  
Przewodniczący p. Sylwester Sawicki również życzył wszystkim udanych wakacji,               

podziękował wszystkim za przybycie i o godzinie 14
45

 zamknął VIII sesję Rady Gminy Poraj. 
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